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Kaszubskie Centrum Medyczne w Sierakowicach zaprasza 
do szczepień przeciw COVID-19 w dniach:

ź środy, godz. 8:00-12:00
ź czwartki, godz. 14:00-16:00
ź soboty, godz. 8:00-12:00

Rejestracji można dokonać od poniedziałku do piątku
w godzinach 8.00-14.00 pod numerem tel. 881-213-955.

Mieszkańców niepełnosprawnych i / lub z trudnoś-
ciami w dotarciu do punktu szczepień Gmina Sierakowice 
zaprasza do kontaktu w sprawie możliwości organizacji 
bezpłatnego dojazdu na szczepienie. Informacji szczegóło-
wych udziela Marzena Klejna, koordynator ds. transportu, 
tel. 58 681 95 33 lub 58 681 95 11.

#szczepimysię w Sierakowicach

Redakcja zastrzega sobie prawo do skrótów w materiałach niezamówionych oraz w publikowanych listach.
Nie bierzemy odpowiedzialności za treść ogłoszeń i reklam.

„Wiadomości Sierakowickie” 83-340 Sierakowice, ul. ks. B. Łosińskiego 1,
tel. 609 180 285, e-mail: wiadomosci@sierakowice.pl 

Redakcja czynna od poniedziałku do piątku w godzinach: 7.30-13.30
Redaguje zespół: Danuta Pioch, Agnieszka Rybakowska-Król

Opracowanie graficzne, skład i przygotowanie do druku: Reklama4YOU, Stara Maszyna 160 F, 83-340 Sierakowice, tel. 665 398 133.
Druk: KrisPaul, Gdańsk, ul. Budowlanych 15C

Gmina Sierakowice będzie prowadziła bezpłatną 
zbiórkę odpadów folii rolniczej, siatki i sznurka do wiązania 
balotów, opakowań po nawozach typu Big Bag od rolników 
z terenu Gminy Sierakowice. 

Planowane terminy zbiórki odpadów rolniczych:
I termin: 29-30 września 2021 r.
II termin: 28-29 października 2021 r.
III termin: 25-26 listopada 2021 r.
IV termin: 30-31 marca 2022 r.
V termin:29-30 czerwca 2022 r.

Miejsce: Stacja Przeładunkowa ELWOZ ECO 
Szklana 44, tel: 535-484-000.

Odpady należy dostarczyć własnym transportem
w godz. 8.00-15.00. Firma zapewni ładowacz czołowy do 
przeładunku odpadów.

Gmina nie odpowiada za odpady rolnicze. Odpady 
powstające w wyniku prowadzenia działalności rolniczej 
nie mogą być odbierane w ramach wnoszonej opłaty za 
odbiór odpadów komunalnych. Zatem posiadacz tych 
odpadów jest zobowiązany do ich zagospodarowania zgod-
nie z przepisami ustawy o odpadach i poniesienia kosztów 
zagospodarowania tych odpadów. Dlatego Urząd Gminy 
Sierakowice zachęca wszystkich rolników do skorzystania 
z okazji do bezpłatnego pozbycia się odpadów rolniczych!

Więcej informacji na temat usuwania folii rolniczej 
i innych odpadów pochodzących z działalności rolniczej 
udzielają pracownicy Referatu Ochrony Środowiska i Refe-
ratu Rolnictwa Urzędu Gminy Sierakowice pod nr tel.:
58 681 95 29 i 58 681 95 79, email: laska.mariusz@
sierakowice.pl.

Źródło: www.sierakowice.pl

Terminy bezpłatnej zbiórki folii rolniczej w 2021 i 2022

Serwis tuwartomieszkac.pl opublikował listę pol-
skich miast i gmin, w których rodzi się najwięcej dzieci. 
Zestawianie zostało opracowane na podstawie danych 
Głównego Urzędu Statystycznego za 2020 r. Jako wskaźnik 
przyjęto liczbę urodzeń na 1000 mieszkańców. 

Gmina Sierakowice znalazła się na 2. miejscu 
wspomnianej listy ze wskaźnikiem wynoszącym 19,2 na 
1000 mieszkańców. Na pierwszym miejscu uplasowało się 
miasto Siechnice (woj. dolnośląskie) ze wskaźnikiem 21,7. 
W pierwszej dwudziestce zestawienia znalazły się także 
inne gminy powiatu kartuskiego: Stężyca (7. miejsce), So-
monino (11. miejsce), Żukowo (14. miejsce), Sulęczyno 
(16. miejsce) i Przodkowo (19. miejsce).

Warto dodać, że województwo pomorskie, obok 
małopolskiego i mazowieckiego, jest jednym z trzech
w Polsce z największą liczbą urodzeń na 1000 mieszkań-
ców. Wskaźnik ten wynosi 10,4. Średnia urodzeń dla całego 
kraju wynosi 9,3.

Jak zauważył Jacek Krzemiński, autor zestawienia, 
wśród miast i gmin z najwyższym wskaźnikiem urodzeń 
jest też dużo tych, w których ciągle silne są tradycyjne war-
tości. To przede wszystkim Kaszuby, które w rankingu wy-
padły wspaniale (bardzo liczna reprezentacja w pierwszej 
dwudziestce gmin i miast, w których rodzi się najwięcej 
dzieci), ale i górskie gminy z Małopolski. 

Gmina Sierakowice na 2. miejscu listy miast i gmin,
w których rodzi się najwięcej dzieci

Oprac. AK
Źródło: https://tuwartomieszkac.pl/artykuly/gdzie-w-polsce-rodzi-sie-

najwiecej-dzieci-a-gdzie-najmniej/
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Trwają rozmowy władz Gminy Sierakowice
z przedstawicielami kolei i Urzędu Marszałkowskiego
w sprawie rozbudowy wiaduktu kolejowego przy wjeździe 
do Sierakowic od strony Kartuz. 

Wiadukt na drodze wojewódzkiej 211 w Sierako-
wicach od lat przysparza problemów, zwłaszcza kierowcom 
samochodów ciężarowych: nieodpowiednio oznakowany, 
wąski, o łukowym sklepieniu – stanowi nie lada wyzwanie, 
zwłaszcza dla tych kierowców, którzy po raz pierwszy jadą 
tą trasą. 

O planach przebudowy tego newralgicznego punk-
tu na drogowej mapie gminy poinformował radnych pod-
czas wrześniowej sesji Zbigniew Fularczyk.

– W chwili obecnej jest realizowany projekt na 
pierwszy etap rewitalizacji linii kolejowej 229 Kartuzy – 
Sierakowice, łącznie z przebudową wiaduktu na wjeździe 
do Sierakowic od strony Kartuz – powiedział Zbigniew Fu-
larczyk, zastępca wójta gminy. – W okresie wakacyjnym 
odbyło się kilka spotkań przedstawicieli Urzędu Marszał-
kowskiego, PKP PLK, wykonawcy projektu i gminy w celu 

ustalenia koncepcji rozwiązania wjazdu do Sierakowic. 
Jedną z koncepcji, która jest analizowana przez projek-
tantów, jest budowa obok istniejącego wiaduktu drugiego 
przepustu wraz z rondem. Czy to będzie rondo z dwoma 
przepustami, czy jeden duży wiadukt – tego jeszcze nie wia-
domo. W grę wchodzą koszty, które są inne (wyższe), gdy 
buduje się wiadukt dwukierunkowy o odpowiednich para-
metrach. Mniejsze natomiast są koszty budowy dwóch 
jednokierunkowych przepustów. Jaki wariant zostanie 
wybrany, rozstrzygną projektanci. Prace projektowe trwają, 
wstępnie miały zakończyć się wraz z końcem roku, ale
z powodu komplikacji z przebudową wiaduktu mogą się 
przedłużyć. 

– Rewitalizacja linii kolejowej 229 została wpisana 
do Krajowego Programu Kolejowego, co daje gwarancję, 
że projekt zostanie zrealizowany. Kolejnym krokiem jest 
stworzenie na bazie studium wykonalności projektu tech-
nicznego i to się dzieje w tej chwili. Żadnych prac w terenie 
w tej chwili nie prowadzi się – dodał Zbigniew Fularczyk. 

AK

Rewitalizacja linii kolejowej 229 wraz z przebudową wiaduktu
Trwają prace projektowe 

We wtorek, 14 września, podczas sesji Rady 
Gminy, przedstawiciele zarządu Gminnej Spółdzielni 
„Samopomoc Chłopska” w osobach: Józef Formela, Graży-
na Niklas i Mirosław Kuczkowski odebrali wyróżnienie 
przyznane Spółdzielni przez samorząd Gminy Sierakowice. 

Z inicjatywą uhonorowania Gminnej Spółdzielni 
tytułem „Zasłużony dla Gminy Sierakowice” wystąpił wójt 
Tadeusz Kobiela, który podkreślił, że Gminna Spółdzielnia 
przez lata była kuźnią kadr dla sierakowickiego handlu, 
tworząc podwaliny pod potęgę gospodarczą gminy. 

Stosowną uchwałę radni przegłosowali w marcu br. 
W uzasadnieniu napisano m.in.: Gminna Spółdzielnia 
„Samopomoc Chłopska” w Sierakowicach działa na te-
renie Gminy nieprzerwanie od 75 lat. Od czasu utworzenia 
realizuje zadania na rzecz mieszkańców gminy i samorządu. 
Dzięki renomie zdobytej przez lata swojej działalności na-
dal rozszerza asortyment usług i zatrudnia obecnie ok.100 
pracowników. Spółdzielnia otrzymała wiele wyróżnień, 
wśród nich m.in.: HIT-y Gospodarczo-Samorządowe, 
„Perłę Kaszub” Starosty Kartuskiego za stały rozwój firmy, 
szeroki asortyment oferowanych produktów i pomoc w rea-
lizacji wielu lokalnych projektów społecznych. Od 1990 ro-
ku Spółdzielnia systematycznie wspiera organizację imprez 
kulturalnych i sportowych na terenie Gminy Sierakowice,
a także jest fundatorem wielu nagród. Wspomaga działal-
ność charytatywną na rzecz osób potrzebujących i pokrzyw-
dzonych przez los.

– Chciałbym serdecznie podziękować Radzie za 
tak zaszczytne wyróżnienie – powiedział Józef Formela, 
prezes zarządu Gminnej Spółdzielni „Samopomoc Chłop-

ska”, odbierając pamiątkową statuetkę. – Przyjmuję je jako 
wyraz uznania dla Spółdzielni działającej dzisiaj, ale 
również jako podkreślenie zasług jej założycieli i pracowni-
ków, którzy przeszli już na zasłużony odpoczynek. W swo-
jej 75-letniej historii Spółdzielnia na trwałe wpisała się
w krajobraz Gminy Sierakowice. Jeszcze raz dziękuję bar-
dzo za to zaszczytne wyróżnienie.

Tytuł „Zasłużony dla Gminy Sierakowice” przy-
znawany jest osobie lub instytucji spoza terenu gminy oraz 
instytucji z terenu gminy. O przyznaniu tytułu decyduje 
konkretna działalność oraz szczególne osiągnięcia w dzie-
dzinie gospodarczej, ochrony środowiska i zdrowia, rozwo-
ju kultury i oświaty lub ich sponsorowanie. Wnioski o przy-
znanie tytułu, wraz z uzasadnieniem, składać mogą zarów-
no osoby fizyczne, jak i prawne, kierując je do odpowied-
niej merytorycznie komisji Rady Gminy. Komisja analizuje 
wnioski, a następnie przedkłada Radzie Gminy. Przyzna-
wany tytuł nie wiąże się z żadnymi przywilejami material-
nymi.

Gminna Spółdzielnia „Samopomoc Chłopska” z tytułem
„Zasłużony dla Gminy Sierakowice” 

Tekst i foto: AK

mailto:laska.mariusz@sierakowice.pl
mailto:laska.mariusz@sierakowice.pl
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Kaszubskie Centrum Medyczne w Sierakowicach zaprasza 
do szczepień przeciw COVID-19 w dniach:

ź środy, godz. 8:00-12:00
ź czwartki, godz. 14:00-16:00
ź soboty, godz. 8:00-12:00

Rejestracji można dokonać od poniedziałku do piątku
w godzinach 8.00-14.00 pod numerem tel. 881-213-955.

Mieszkańców niepełnosprawnych i / lub z trudnoś-
ciami w dotarciu do punktu szczepień Gmina Sierakowice 
zaprasza do kontaktu w sprawie możliwości organizacji 
bezpłatnego dojazdu na szczepienie. Informacji szczegóło-
wych udziela Marzena Klejna, koordynator ds. transportu, 
tel. 58 681 95 33 lub 58 681 95 11.

#szczepimysię w Sierakowicach

Redakcja zastrzega sobie prawo do skrótów w materiałach niezamówionych oraz w publikowanych listach.
Nie bierzemy odpowiedzialności za treść ogłoszeń i reklam.

„Wiadomości Sierakowickie” 83-340 Sierakowice, ul. ks. B. Łosińskiego 1,
tel. 609 180 285, e-mail: wiadomosci@sierakowice.pl 

Redakcja czynna od poniedziałku do piątku w godzinach: 7.30-13.30
Redaguje zespół: Danuta Pioch, Agnieszka Rybakowska-Król

Opracowanie graficzne, skład i przygotowanie do druku: Reklama4YOU, Stara Maszyna 160 F, 83-340 Sierakowice, tel. 665 398 133.
Druk: KrisPaul, Gdańsk, ul. Budowlanych 15C

Gmina Sierakowice będzie prowadziła bezpłatną 
zbiórkę odpadów folii rolniczej, siatki i sznurka do wiązania 
balotów, opakowań po nawozach typu Big Bag od rolników 
z terenu Gminy Sierakowice. 

Planowane terminy zbiórki odpadów rolniczych:
I termin: 29-30 września 2021 r.
II termin: 28-29 października 2021 r.
III termin: 25-26 listopada 2021 r.
IV termin: 30-31 marca 2022 r.
V termin:29-30 czerwca 2022 r.

Miejsce: Stacja Przeładunkowa ELWOZ ECO 
Szklana 44, tel: 535-484-000.

Odpady należy dostarczyć własnym transportem
w godz. 8.00-15.00. Firma zapewni ładowacz czołowy do 
przeładunku odpadów.

Gmina nie odpowiada za odpady rolnicze. Odpady 
powstające w wyniku prowadzenia działalności rolniczej 
nie mogą być odbierane w ramach wnoszonej opłaty za 
odbiór odpadów komunalnych. Zatem posiadacz tych 
odpadów jest zobowiązany do ich zagospodarowania zgod-
nie z przepisami ustawy o odpadach i poniesienia kosztów 
zagospodarowania tych odpadów. Dlatego Urząd Gminy 
Sierakowice zachęca wszystkich rolników do skorzystania 
z okazji do bezpłatnego pozbycia się odpadów rolniczych!

Więcej informacji na temat usuwania folii rolniczej 
i innych odpadów pochodzących z działalności rolniczej 
udzielają pracownicy Referatu Ochrony Środowiska i Refe-
ratu Rolnictwa Urzędu Gminy Sierakowice pod nr tel.:
58 681 95 29 i 58 681 95 79, email: laska.mariusz@
sierakowice.pl.

Źródło: www.sierakowice.pl

Terminy bezpłatnej zbiórki folii rolniczej w 2021 i 2022

Serwis tuwartomieszkac.pl opublikował listę pol-
skich miast i gmin, w których rodzi się najwięcej dzieci. 
Zestawianie zostało opracowane na podstawie danych 
Głównego Urzędu Statystycznego za 2020 r. Jako wskaźnik 
przyjęto liczbę urodzeń na 1000 mieszkańców. 

Gmina Sierakowice znalazła się na 2. miejscu 
wspomnianej listy ze wskaźnikiem wynoszącym 19,2 na 
1000 mieszkańców. Na pierwszym miejscu uplasowało się 
miasto Siechnice (woj. dolnośląskie) ze wskaźnikiem 21,7. 
W pierwszej dwudziestce zestawienia znalazły się także 
inne gminy powiatu kartuskiego: Stężyca (7. miejsce), So-
monino (11. miejsce), Żukowo (14. miejsce), Sulęczyno 
(16. miejsce) i Przodkowo (19. miejsce).

Warto dodać, że województwo pomorskie, obok 
małopolskiego i mazowieckiego, jest jednym z trzech
w Polsce z największą liczbą urodzeń na 1000 mieszkań-
ców. Wskaźnik ten wynosi 10,4. Średnia urodzeń dla całego 
kraju wynosi 9,3.

Jak zauważył Jacek Krzemiński, autor zestawienia, 
wśród miast i gmin z najwyższym wskaźnikiem urodzeń 
jest też dużo tych, w których ciągle silne są tradycyjne war-
tości. To przede wszystkim Kaszuby, które w rankingu wy-
padły wspaniale (bardzo liczna reprezentacja w pierwszej 
dwudziestce gmin i miast, w których rodzi się najwięcej 
dzieci), ale i górskie gminy z Małopolski. 

Gmina Sierakowice na 2. miejscu listy miast i gmin,
w których rodzi się najwięcej dzieci

Oprac. AK
Źródło: https://tuwartomieszkac.pl/artykuly/gdzie-w-polsce-rodzi-sie-

najwiecej-dzieci-a-gdzie-najmniej/
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Trwają rozmowy władz Gminy Sierakowice
z przedstawicielami kolei i Urzędu Marszałkowskiego
w sprawie rozbudowy wiaduktu kolejowego przy wjeździe 
do Sierakowic od strony Kartuz. 

Wiadukt na drodze wojewódzkiej 211 w Sierako-
wicach od lat przysparza problemów, zwłaszcza kierowcom 
samochodów ciężarowych: nieodpowiednio oznakowany, 
wąski, o łukowym sklepieniu – stanowi nie lada wyzwanie, 
zwłaszcza dla tych kierowców, którzy po raz pierwszy jadą 
tą trasą. 

O planach przebudowy tego newralgicznego punk-
tu na drogowej mapie gminy poinformował radnych pod-
czas wrześniowej sesji Zbigniew Fularczyk.

– W chwili obecnej jest realizowany projekt na 
pierwszy etap rewitalizacji linii kolejowej 229 Kartuzy – 
Sierakowice, łącznie z przebudową wiaduktu na wjeździe 
do Sierakowic od strony Kartuz – powiedział Zbigniew Fu-
larczyk, zastępca wójta gminy. – W okresie wakacyjnym 
odbyło się kilka spotkań przedstawicieli Urzędu Marszał-
kowskiego, PKP PLK, wykonawcy projektu i gminy w celu 

ustalenia koncepcji rozwiązania wjazdu do Sierakowic. 
Jedną z koncepcji, która jest analizowana przez projek-
tantów, jest budowa obok istniejącego wiaduktu drugiego 
przepustu wraz z rondem. Czy to będzie rondo z dwoma 
przepustami, czy jeden duży wiadukt – tego jeszcze nie wia-
domo. W grę wchodzą koszty, które są inne (wyższe), gdy 
buduje się wiadukt dwukierunkowy o odpowiednich para-
metrach. Mniejsze natomiast są koszty budowy dwóch 
jednokierunkowych przepustów. Jaki wariant zostanie 
wybrany, rozstrzygną projektanci. Prace projektowe trwają, 
wstępnie miały zakończyć się wraz z końcem roku, ale
z powodu komplikacji z przebudową wiaduktu mogą się 
przedłużyć. 

– Rewitalizacja linii kolejowej 229 została wpisana 
do Krajowego Programu Kolejowego, co daje gwarancję, 
że projekt zostanie zrealizowany. Kolejnym krokiem jest 
stworzenie na bazie studium wykonalności projektu tech-
nicznego i to się dzieje w tej chwili. Żadnych prac w terenie 
w tej chwili nie prowadzi się – dodał Zbigniew Fularczyk. 

AK

Rewitalizacja linii kolejowej 229 wraz z przebudową wiaduktu
Trwają prace projektowe 

We wtorek, 14 września, podczas sesji Rady 
Gminy, przedstawiciele zarządu Gminnej Spółdzielni 
„Samopomoc Chłopska” w osobach: Józef Formela, Graży-
na Niklas i Mirosław Kuczkowski odebrali wyróżnienie 
przyznane Spółdzielni przez samorząd Gminy Sierakowice. 

Z inicjatywą uhonorowania Gminnej Spółdzielni 
tytułem „Zasłużony dla Gminy Sierakowice” wystąpił wójt 
Tadeusz Kobiela, który podkreślił, że Gminna Spółdzielnia 
przez lata była kuźnią kadr dla sierakowickiego handlu, 
tworząc podwaliny pod potęgę gospodarczą gminy. 

Stosowną uchwałę radni przegłosowali w marcu br. 
W uzasadnieniu napisano m.in.: Gminna Spółdzielnia 
„Samopomoc Chłopska” w Sierakowicach działa na te-
renie Gminy nieprzerwanie od 75 lat. Od czasu utworzenia 
realizuje zadania na rzecz mieszkańców gminy i samorządu. 
Dzięki renomie zdobytej przez lata swojej działalności na-
dal rozszerza asortyment usług i zatrudnia obecnie ok.100 
pracowników. Spółdzielnia otrzymała wiele wyróżnień, 
wśród nich m.in.: HIT-y Gospodarczo-Samorządowe, 
„Perłę Kaszub” Starosty Kartuskiego za stały rozwój firmy, 
szeroki asortyment oferowanych produktów i pomoc w rea-
lizacji wielu lokalnych projektów społecznych. Od 1990 ro-
ku Spółdzielnia systematycznie wspiera organizację imprez 
kulturalnych i sportowych na terenie Gminy Sierakowice,
a także jest fundatorem wielu nagród. Wspomaga działal-
ność charytatywną na rzecz osób potrzebujących i pokrzyw-
dzonych przez los.

– Chciałbym serdecznie podziękować Radzie za 
tak zaszczytne wyróżnienie – powiedział Józef Formela, 
prezes zarządu Gminnej Spółdzielni „Samopomoc Chłop-

ska”, odbierając pamiątkową statuetkę. – Przyjmuję je jako 
wyraz uznania dla Spółdzielni działającej dzisiaj, ale 
również jako podkreślenie zasług jej założycieli i pracowni-
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Laureatem 13. edycji konkursu „Najlepszy absol-
went”, organizowanego przez Radę Gminy Sierakowice, 
został Kamil Talaśka, absolwent Szkoły Podstawowej nr 1 
im. Floriana Ceynowy w Sierakowicach. Nagrodę najlep-
szemu absolwentowi wręczono podczas sesji Rady Gminy 
w dniu 14 września. 

Zgodnie z regulaminem do konkursu nominowani 
mogą być uczniowie, którzy w klasach 6-8 w każdym se-
mestrze oraz na koniec każdego roku szkolnego otrzymali 
średnią ocen co najmniej 5,0. Punktowane są także osiąg-
nięcia w olimpiadach, konkursach przedmiotowych, artys-
tycznych i zawodach sportowych (im wyższa ranga kon-
kursu, tym większa punktacja).

Wyjątkowego wyróżnienia i sukcesów w nauce 
gratulowali Kamilowi zarówno przewodniczący Rady 
Mirosław Kuczkowski, jak i wójt Tadeusz Kobiela. 

– Jest to wyjątkowe wyróżnienie. Życzymy Ci 
wszelkiej pomyślności, najlepszych ocen, a rodzicom gratu-
lujemy takiego syna – powiedział Mirosław Kuczkowski, 
przewodniczący Rady. 

– Życzę ci wielu sukcesów, osiągaj laury, zdobywaj 
szczyty, bądź reprezentantem naszej gminy, bo bardzo się 
cieszymy, gdy nasi ludzie zdobywają laury – dodał wójt 
Tadeusz Kobiela. 

Tekst i foto: AK

Kamil Talaśka najlepszym absolwentem Szkoły Podstawowej w gminie Sierakowice

Zaczęło się o godz. 4.45 na Westerplatte. 82 lata 
temu, 1 września 1939 r. wybuchła II wojna światowa. Była 
to największa i najkrwawsza wojna w historii ludzkości,
w której Polska poniosła największe straty i szkody 
demograficzne spośród wszystkich państw walczących
i okupowanych.

Z okazji rocznicy wybuchu drugiej wojny świato-
wej wójt Tadeusz Kobiela zaprosił kombatantów naszej 
gminy na spotkanie i poczęstunek do dawnej siedziby siera-
kowickiego koła Związku Kombatantów przy ul. ks. B. 
Łosińskiego 1. Uroczystość została poprzedzona mszą św. 
odprawioną przez ks. proboszcza Tadeusza Knuta
w kościele p.w. św. Marcina i była celebrowana w intencji 
kombatantów oraz ofiar wojny.

Mimo że sierakowickie koło Związku Kombatan-
tów RP i byłych Więźniów Politycznych zostało rozwią-
zane, wójt zapewnił, że zamierza nadal organizować spot-
kania rocznicowe dla kombatantów. 

– Jestem szczęśliwy, że zechcieliście Państwo 
skorzystać z mojego zaproszenia – powiedział wójt Tadeusz 
Kobiela. – 1 września jest pamiętną datą, która głęboko 
wryła się w waszych życiorysach i w życiu waszych 
najbliższych. W owych czasach było to wielkie zło. Teraz 
łatwiej nam docenić czas pokoju, czas dobrego działania, 
czas codziennej międzysąsiedzkiej dobroci i przyjaźni. 
Nigdy, przenigdy nie chcielibyśmy, aby nasz naród miał 
kolejny raz coś takiego przeżywać. W tysiącletniej historii 
naszego państwa dosyć byliśmy doświadczani  najazdami, 
grabieżami, wojnami. Teraz mamy czas pokoju i to jest 
wielkie dobrodziejstwo, za które winniśmy dziękować 
Opatrzności Bożej. 

Wójt życzył kombatantom wielu sił i dużo zdrowia. 
Wyraził także nadzieję na kolejne spotkanie w przyszłym 
roku. 

Tekst i foto: AK

82. rocznica wybuchu drugiej wojny światowej

5

Zgodnie z obowiązującymi przepisami (Art. 63 
Prawo Oświatowe) dyrektorem placówki oświatowej może 
być nauczyciel (i tak jest w większości przypadków) oraz 
osoba niebędąca nauczycielem (posiada obywatelstwo 
polskie, wykształcenie wyższe i tytuł zawodowy magister, 
magister inżynier lub równorzędny; co najmniej pięcioletni 
staż pracy, w tym co najmniej dwuletni staż pracy na 
stanowisku kierowniczym i nie toczy się przeciwko niej 
postępowanie o przestępstwo ścigane z oskarżenia publicz-
nego lub postępowanie dyscyplinarne). Stanowisko to jest 
powierzane przez organ prowadzący szkołę, kandydata wy-
łania się w drodze konkursu. Kadencja po takim wyłonieniu 
trwa 5 lat.

Stanowisko dyrektora placówki może zajmować 
osoba, która:
- posiada wykształcenie wyższe i tytuł zawodowy magister, 
magister inżynier lub równorzędny oraz przygotowanie 
pedagogiczne i kwalifikacje do zajmowania stanowiska 
nauczyciela w danej szkole;
- ukończyła studia I lub II stopnia, jednolite studia 
magisterskie lub podyplomowe czy też kurs kwalifikacyjny 
z zakresu zarządzania oświatą
- posiada co najmniej pięcioletni staż pracy pedagogicznej;
- uzyskała co najmniej bardzo dobrą ocenę pracy w okresie 
ostatnich pięciu lat;
- posiada doświadczenie związane z prowadzeniem działań 
na rzecz rozwoju szkół i placówek lub doświadczenie na 
stanowisku kierowniczym;
- spełnia warunki zdrowotne niezbędne do wykonywania 
pracy na stanowisku kierowniczym;
- ma pełną zdolność do czynności prawnych i korzysta
z pełni praw publicznych;
- nie była karana karą dyscyplinarną oraz nie toczy się 
przeciwko niej postępowanie dyscyplinarne;
- nie była skazana prawomocnym wyrokiem za umyślne 
przestępstwo lub umyślne przestępstwo skarbowe;
- nie toczy się postępowanie o przestępstwo ścigane z oskar-
żenia publicznego;
- nie była karana zakazem pełnienia funkcji związanych
z dysponowaniem środkami publicznymi;
- nie była karana karą porządkową.

 W celu przeprowadzenia konkursu organ prowa-
dzący powołuje komisję konkursową w składzie: po trzech 
przedstawicieli: organu prowadzącego szkołę lub placów-
kę, organu sprawującego nadzór pedagogiczny; po dwóch 
przedstawicieli: rady pedagogicznej i rady rodziców oraz po 
jednym przedstawicielu organizacji związkowych. 

W bieżącym roku skończyła się 5-letnia kadencja 
dotychczasowej dyrektor Szkoły Podstawowej w Gowidli-
nie Aleksandry Stark, która na podstawie nowego konkursu 
odebrała z rąk Wójta Tadeusza Kobieli powierzenie 
prowadzenia tej placówki w latach 2021-2026.

Na mocy procedury konkursowej została też 
powołana na kolejnych pięć lat dyrektor Szkoły Branżowej 
I Stopnia w Sierakowicach Elżbieta Szczypior-Ros, która 
pełniła dotychczas obowiązki dyrektora po przejściu na 
emeryturę w roku 2019 dyrektor Krystyny Formela.

Na bieżący rok szkolny powierzono prowadzenie 
Szkoły Podstawowej w Puzdrowie Marii Suchta (w za-
stępstwie na czas nieobecności dotychczasowej dyrektor).

Wszystkim powołanym dyrektorom Wójt wręczył 
stosowne akty i życzył dużo zdrowia, wytrwałości oraz 
zapału w pełnieniu obowiązków.

Danuta Pioch
Foto: K. Andryskowski

Powierzenie obowiązków dyrektorom placówek oświatowych
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Ostatnio dużo mówi się o zgubnym wpływie 
pandemii koronawirusa w kontekście życia społecznego
i gospodarczego. Tak jest rzeczywiście, w znakomitej więk-
szości przypadków możemy mówić o ujemnych skutkach, 
ale czasami zdarzają się też pozytywne przykłady. O tako-
wych można mówić w kontekście mniejszych społeczności 
Gminy Sierakowice (konkretnie sołectw), które na tej fali 
zyskały w bieżącym roku możliwość organizowania Święta 
Plonów dla mniejszych środowisk celem uniknięcia nad-
miernego gromadzenia się ludności w jednym miejscu.    

Włodarze Gminy Sierakowice postanowili w bie-
żącym roku zdecentralizować te cieszące się zwykle dużym 
zainteresowaniem uroczystości i urządzić je w pięciu róż-
nych miejscach (kluczem były tu miejscowości z kościoła-
mi). Zatem lokalne społeczności świętowały w Gowidlinie 
(organizowały sołectwa Borowy Las, Gowidlino, Kowale, 
Smolniki, Stara Huta), Kamienicy Królewskiej (organizo-
wały sołectwa Kamienica Królewska i Załakowo), Mojuszu 
(organizowały sołectwa Bącka Huta, Mojusz, Sierakowska 
Huta, Szklana), Puzdrowie (organizowały sołectwa Kar-
czewko, Łyśniewo, Paczewo, Pałubice, Puzdrowo) i Tu-
chlinie (organizowały sołectwa Długi Kierz, Tuchlino).

Obchody tradycyjnych dożynek odbyły się w wy-
mienionych wyżej pięciu miejscach w jednakowym termi-
nie, tj. w niedzielę 5 września 2021 roku. Każda z imprez 
miała swój indywidualny program ustalony we współpracy 
z organizatorem głównym, czyli Gminnym Ośrodkiem 
Kultury w Sierakowicach, poza tym wystąpiły także pewne 
stałe i wspólne dla wszystkich punkty. W każdej ze 
świętujących społeczności zawitał Kaszubski Zespół Pieśni 
i Tańca Sierakowice oraz Młodzieżowa Orkiestra Dęta 
Gminy Sierakowice.

W Mojuszu rozpoczęto obchody Święta Plonów 
uroczystą Mszą Świętą, sprawowaną przez proboszcza 
parafii p.w. św. Jana Chrzciciela ks. Marka Werę. Miejscem 
eucharystii był kościół filialny w Mojuszu. 

Każde z sołectw współpracujących przy organi-
zacji zaakcentowało tu swoją obecność, czy to w oprawie 
eucharystii, czy w pochodzie składającym dary, czy też

w organizacji świeckich 
elementów (towarzy-
szenie regionalnej ka-
peli wprowadzającej 
uczestników do kościo-
ła, czy odprowadzają-
cych ich potem na bois-
ko gminne).

Po zakończe-
niu najświętszej ofiary 
barwny korowód prze-
maszerował na gminne 
boisko ulokowane poza 
centrum wsi  i  tam 
uczestnicy bawili się do 
wieczora. Starostowie 
dożynek  przekazali 
bochen chleba na ręce 
Sekretarza Gminy Ewe-
liny Lila i sołtysów 
sołectw zaangażowa-
nych w organizację.
W Mojuszu zaszczytne 

Dożynki 2021 w Mojuszu – po raz pierwszy w historii sołectwa

KZPiT Sierakowice wykonał taniec żniwny

Uchwycenie mężczyzn w takiej pozycji w trakcie tańca „dzëk”
jest dość trudnym przedsięwzięciem

Młodzieżowa Orkiestra Dęta Gminy Sierakowice w akcji  
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stanowisko starostów piastowali Państwo Agnieszka i 
Andrzej Klinkoszowie, którzy prowadzą gospodar-
stwo rolne w Bąckiej Hucie. Informacje o nich zostały 
przygotowane przez referat Rolnictwa Urzędu Gminy
w Sierakowicach.

Pani Agnieszka Klinkosz zam. w Bąckiej Hucie, 
wykształcenie zawodowe, zamężna, urodziła 2 córki i 2 
synów. Jest rolniczką od 27 lat i obecne gospodarstwo 
prowadzi wspólnie z mężem. Zajmuje się, jak większość 

żon rolników na Kaszubach, prowadzeniem domu, wycho-
wywaniem dzieci oraz pracą w gospodarstwie. Pani Ag-
nieszka zawsze pomaga mężowi, szczególnie w produkcji 
zwierzęcej. Jest troskliwą matką, dobrą gospodynią i dosko-
nałą kucharką, sporo czasu poświęca estetyzacji domu
i zagrody. Poza pracą w gospodarstwie aktywnie uczestni-
czy w działaniach Koła Gospodyń Wiejskich w Szopie. 
Zasady, którymi się kieruje to: odpowiedzialność i sumien-
ność, porządek oraz wrażliwość na drugiego człowieka.

Pan Andrzej Klinkosz, wykształcenie zawodowe 
rolnicze, żonaty, 4 dzieci. Od 40 lat jest rolnikiem i pro-
wadzi gospodarstwo rolne, obecnie o pow. ponad 13 ha,
w tym 11 ha użytków rolnych. Jak w większości gospo-
darstw w naszej Gminie grunty rolne są głównie w klasie V
i VI. Dochód z rolnictwa jest podstawowym źródłem 
finansowania rodziny. Produkcja została ukierunkowana na 
trzodę chlewną. Taka specjalizacja jest zgodna i ze strukturą 
i ukształtowaniem użytków rolnych oraz pozwala Państwu 
Klinkosz samodzielnie obsłużyć inwentarz i wykonać 
całość prac związanych z produkcją. W gospodarstwie są 
wszystkie niezbędne maszyny ułatwiające pracę. Pan 
Andrzej remont i konserwację maszyn oraz większość prac 
budowlanych wykonuje samodzielnie, obniżając tym 
znacznie koszty produkcji. Cały czas gospodarstwo podlega 
przebudowie i modernizacji. Pan Andrzej chętnie angażuje 
się w prace na rzecz wsi i parafii czy lokalnej szkoły. Oprócz 
tego jest pasjonatem jazdy na rowerze, którym wielokrotnie 
pokonywał trasę do Lichenia i Częstochowy. Najdalsza jego 
wycieczka rowerowa to trasa do Rzymu. Gospodarstwo 
tegorocznych starostów jest przykładem tego, że współ-
czesny kaszubski rolnik musi dobrze rozumieć przyrodę, 
korzystać z nowoczesnej techniki, ale również może reali-
zować swoje zamiłowania czy hobby.

Starostowie rozdzielili chleb pomiędzy wszystkich 
uczestników i zaczęła się zabawa: młodsi korzystali
z uciech na dmuchańcach, odwiedzali zwierzęta w spec-
jalnie przygotowanych na ten dzień zagrodach, starsi 
uczestniczyli w konkursach, podziwiali występy zespołów, 
ale przede wszystkim byli spragnieni wzajemnego towa-
rzystwa i rozmów przy kawie serwowanej przez Koło Gos-
podyń Wiejskich z Szopy. Czas mijał szybko i w miłej 
atmosferze. Pewnym jest, że niektórzy z uczestników na 
pewno by nie skorzystali z możliwości udziału w central-
nych obchodach, a na lokalne przyszli, choćby podpierając 
się laseczką czy przy wsparciu najbliższych.

Młodzież niosąca dary w żniwnych barwach

Święcenie wieńca dożynkowego 

Przy dźwiękach trąb raźnie się maszeruje 

Starostowie przekazali bochen 

Uczestnicy bacznie obserwowali występy

Tekst i foto: Danuta Pioch



6 8 (368) wrzesień 2021

Ostatnio dużo mówi się o zgubnym wpływie 
pandemii koronawirusa w kontekście życia społecznego
i gospodarczego. Tak jest rzeczywiście, w znakomitej więk-
szości przypadków możemy mówić o ujemnych skutkach, 
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żącym roku zdecentralizować te cieszące się zwykle dużym 
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wały sołectwa Kamienica Królewska i Załakowo), Mojuszu 
(organizowały sołectwa Bącka Huta, Mojusz, Sierakowska 
Huta, Szklana), Puzdrowie (organizowały sołectwa Kar-
czewko, Łyśniewo, Paczewo, Pałubice, Puzdrowo) i Tu-
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Gminy Sierakowice.
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w organizacji świeckich 
elementów (towarzy-
szenie regionalnej ka-
peli wprowadzającej 
uczestników do kościo-
ła, czy odprowadzają-
cych ich potem na bois-
ko gminne).

Po zakończe-
niu najświętszej ofiary 
barwny korowód prze-
maszerował na gminne 
boisko ulokowane poza 
centrum wsi  i  tam 
uczestnicy bawili się do 
wieczora. Starostowie 
dożynek  przekazali 
bochen chleba na ręce 
Sekretarza Gminy Ewe-
liny Lila i sołtysów 
sołectw zaangażowa-
nych w organizację.
W Mojuszu zaszczytne 

Dożynki 2021 w Mojuszu – po raz pierwszy w historii sołectwa

KZPiT Sierakowice wykonał taniec żniwny

Uchwycenie mężczyzn w takiej pozycji w trakcie tańca „dzëk”
jest dość trudnym przedsięwzięciem

Młodzieżowa Orkiestra Dęta Gminy Sierakowice w akcji  
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stanowisko starostów piastowali Państwo Agnieszka i 
Andrzej Klinkoszowie, którzy prowadzą gospodar-
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w Sierakowicach.
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finansowania rodziny. Produkcja została ukierunkowana na 
trzodę chlewną. Taka specjalizacja jest zgodna i ze strukturą 
i ukształtowaniem użytków rolnych oraz pozwala Państwu 
Klinkosz samodzielnie obsłużyć inwentarz i wykonać 
całość prac związanych z produkcją. W gospodarstwie są 
wszystkie niezbędne maszyny ułatwiające pracę. Pan 
Andrzej remont i konserwację maszyn oraz większość prac 
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Sołtysi sołectw zaangażowanych w organizację Dożynek 2021 w Mojuszu serdecznie dziękują wszystkim 
darczyńcom i ludziom dobrej woli za czynne włączenie się w organizację przedsięwzięcia.
Szczególne podziękowania kierujemy do:
– Lucyny i Krzysztofa Szmudów – sponsorujących występ kapeli kaszubskiej;
– Weroniki i Macieja Sikorów – organizujących namioty;
– Brygidy i Andrzeja Kąkolów – za sponsorowanie darów;
– Beaty i Stanisława Warmowskich – za przygotowanie darów;
– Teresy i Marka Trybów – za pomoc w organizacji sceny.
Dziękujemy także księdzu Markowi Werze za sprawowanie uroczystej Mszy Świętej oraz wszystkim 
mieszkańcom i gościom za udział w imprezie. 

Za wszelkie dobro i gotowość do bycia razem DZIĘKUJĄ SOŁTYSI

Człowiek jest wielki nie przez to, co posiada, lecz przez to, kim jest;
nie przez to, co ma, lecz przez to, czym dzieli się z innymi.

Jan Paweł II

Tegoroczne święto dziękczynienia za plony miało 
zupełnie inną formułę niż do tej pory. Zamiast jednej 
zorganizowano aż pięć niezależnych uroczystości dożynko-

wych. W niedzielę, 5 września, rolnicy, mieszkańcy i goście 
świętowali w Gowidlinie, Kamienicy Królewskiej, Moju-
szu, Puzdrowie i Tuchlinie. 

Rolnicy z gminy Sierakowice dziękowali za plony

9

Każda z uroczystości rozpoczęła się mszą św. 
dziękczynną za tegoroczne zbiory. Po mszy barwne koro-
wody dożynkowe przemaszerowały na docelowe miejsca 
imprez, gdzie nastąpiło oficjalne rozpoczęcie i przełamanie 
się chlebem dożynkowym. Później był czas na wspólną 
zabawę. 

Organizatorzy, czyli sołtysi wraz z radami sołec-
kimi oraz Gminny Ośrodek Kultury, przygotowali mnóstwo 
atrakcji dla uczestników. Były występy Kaszubskiego Zes-
połu Pieśni i Tańca „Sierakowice”, Młodzieżowej Orkiestry 
Dętej, Kaszubskiego Zespołu Pieśni i Tańca „Bandonia”, 

występy kabaretów i lokalnych talentów, konkursy, pokazy 
strażackie, przejażdżki bryczkami, stoiska twórców ludo-
wych, wystawy sprzętu rolniczego i wiele, wiele innych. 
Nie zabrakło stoisk Kół Gospodyń Wiejskich z lokalnymi 
przysmakami. Dla dzieci przygotowano dmuchane zjeż-
dżalnie, malowanie twarzy, warsztaty i konkursy.

Wspólne świętowanie zakończono w każdej miej-
scowości dożynkową zabawą taneczną.   

Tekst i foto: AK
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Gowidlino – Państwo Dorota i Edward Woźniako-
wie

Pan Edward Woźniak zam. w Gowidlinie, lat 59, 
wykształcenie zawodowe rolnicze, żonaty, czworo dzieci.

Od 27 lat prowadzi gospodarstwo rolne, obecnie
z dzierżawami o pow. prawie 20 ha, w tym 17 ha użytków 
rolnych. Jak w większości gospodarstw w naszej gminie 
grunty rolne są głównie w klasie V i VI. Teren mocno 
pofałdowany, bardzo trudny w uprawie. Dochód z rolnictwa 
jest głównym źródłem finansowania rodziny. Produkcja 
została ukierunkowana na bydło mięsno-mleczne. Taka 
specjalizacja jest zgodna ze strukturą i ukształtowaniem 
użytków rolnych oraz pozwala Państwu Woźniak samo-
dzielnie obsłużyć inwentarz i wykonać całość prac związa-
nych z produkcją. W gospodarstwie są wszystkie niezbędne 
maszyny ułatwiające pracę. Pan Edward remont i konser-
wację maszyn oraz większość prac budowlanych wykonuje 
samodzielnie, obniżając tym znacznie koszty produkcji. 
Cały czas gospodarstwo podlega przebudowie i moderni-
zacji. Wprowadza się nowy sprzęt i maszyny dostosowane 
do aktualnych potrzeb i wymagań. Pan Woźniak zawsze 
chętnie angażuje się w prace na rzecz wsi i parafii. Gospo-
darstwo tegorocznego starosty jest przykładem tego, że 
współczesny kaszubski rolnik musi korzystać z nowoczes-
nej techniki, dobrze rozumieć przyrodę oraz działać przy 
zachowaniu ostrożności i dużej rozwagi finansowej .

Pani Dorota Woźniak, lat 53, wykształcenie zawo-
dowe, zamężna, urodziła 3 córki i 1 syna.

Jest rolniczką od 27 lat, a obecne gospodarstwo 
prowadzi wspólnie z mężem. Jak większość żon rolników 
na Kaszubach, zajmuje się prowadzeniem domu, wycho-
wywaniem dzieci oraz pracą w gospodarstwie. Pani Dorota 
zawsze pomaga mężowi, szczególnie w produkcji zwie-
rzęcej. Jest troskliwą matką, dobrą gospodynią i doskonałą 
kucharką, sporo czasu poświęca estetyzacji domu i zagrody. 

Zasady, którymi się kieruje to: odpowiedzialność i su-
mienność, porządek oraz wrażliwość na drugiego czło-
wieka.

Kamienica Królewska – Państwo Marieta i Karol 
Koszałkowie

Pan Karol Koszałka zamieszkały w Załakowie, lat 
35, wykształcenie zawodowe, żonaty, 4 dzieci.

Od 4 lat samodzielnie prowadzi gospodarstwo 
rolne, obecnie o pow. prawie 30 ha, w tym 29 ha użytków 
rolnych. Jak w większości gospodarstw naszej gminy grun-
ty rolne są głównie w klasie V i VI. Teren mocno pofał-
dowany, bardzo trudny w uprawie. Dochód z rolnictwa jest 
podstawowym źródłem finansowania rodziny. Produkcja 
została ukierunkowana na chów bydła mlecznego. Taka 
specjalizacja jest zgodna ze strukturą i ukształtowaniem 
użytków rolnych oraz pozwala państwu Koszałka samo-
dzielnie obsłużyć inwentarz i wykonać całość prac związa-
nych z produkcją. W gospodarstwie są prawie wszystkie 
niezbędne maszyny ułatwiające pracę. Pan Karol większość 
remontów i konserwacji maszyn wykonuje samodzielnie, 
obniżając tym znacznie koszty produkcji. Cały czas gospo-
darstwo podlega przebudowie i modernizacji. Wprowadza 
się nowy sprzęt i maszyny dostosowane do aktualnych 
potrzeb i wymagań. Przy tego typu działaniach trzeba 
posiłkować się kredytem, który dobrze zainwestowany 
przynosi wymierne korzyści. Pan Karol Koszałka jest 
członkiem Rady Sołeckiej w Załakowie i chętnie angażuje 
się w prace na rzecz wsi i parafii. Gospodarstwo tegorocz-
nego starosty jest przykładem na to, że współczesny ka-
szubski rolnik musi korzystać z nowoczesnej techniki, 
dobrze rozumieć przyrodę oraz działać przy zachowaniu 
dużej ostrożności i rozwagi finansowej .

Pani Marieta Koszałka, lat 33, wykształcenie wyż-
sze, zamężna, urodziła 3 córki i syna.

Od 4 lat prowadzi wspólnie z mężem gospo-
darstwo, obecnie o pow. prawie 30 ha. Zajmuje się jak więk-
szość żon rolników na Kaszubach, prowadzeniem domu, 
wychowywaniem dzieci oraz pracą w gospodarstwie. Pani 
Marieta zawsze pomaga mężowi, szczególnie w produkcji 
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zwierzęcej. Jest troskliwą matką, dobrą gospodynią
i doskonałą kucharką, sporo czasu poświęca na estetyzację 
domu i zagrody. Zasady, którymi się kieruje to: odpowie-
dzialność i sumienność, porządek oraz wrażliwość na 
dobro.

Puzdrowo – Państwo Iwona i Marcin Mielewczy-
kowie

Pan Marcin Mielewczyk, zam. w Paczewie, lat 37, 
wykształcenie zawodowe, żonaty, troje dzieci.

Od trzech lat samodzielnie prowadzi gospodarstwo 
rolne, obecnie z dzierżawami o pow. prawie 20 ha, w tym 16 
ha użytków rolnych. Jak w większości gospodarstw w na-
szej gminie grunty rolne są głównie w klasie V i VI. Teren 
jest mocno pofałdowany, bardzo trudny w uprawie. Pro-
dukcja gospodarstwa została ukierunkowana na bydło 
mleczno-mięsne oraz dodatkowo żywiec wieprzowy. Taka 
produkcja jest zgodna ze strukturą i ukształtowaniem 
użytków rolnych oraz pozwala Państwu Mielewczyk sa-
modzielnie obsłużyć inwentarz i wykonać całość prac
w gospodarstwie. tym bardziej, że posiadają wszystkie nie-
zbędne maszyny ułatwiające pracę. Pan Marcin remont
i konserwację maszyn oraz większość prac budowlanych 
wykonuje samodzielnie, obniżając tym znacznie koszty 
produkcji. Cały czas gospodarstwo podlega przebudowie
i modernizacji. Wprowadza się nowy sprzęt i maszyny do-
stosowane do aktualnych potrzeb i wymagań. Pan Mie-
lewczyk w poprzedniej kadencji był członkiem Rady So-
łeckiej w Paczewie, do dziś chętnie angażuje się w prace na 
rzecz wsi i lokalnej społeczności. Gospodarstwo tegorocz-
nego starosty jest przykładem tego, że współczesny kaszub-
ski rolnik musi korzystać z nowoczesnej techniki, dobrze 
rozumieć przyrodę oraz działać przy zachowaniu ostroż-
ności i dużej rozwagi finansowej .

Pani Iwona Mielewczyk, lat 38, wykształcenie 
wyższe, zamężna, urodziła 3 córki.

Jest pracownikiem Urzędu Gminy, wspólnie z mę-
żem prowadzi gospodarstwo o pow. prawie 20 ha. Oprócz 
pracy zawodowej zajmuje się, jak większość żon rolników 
na Kaszubach, prowadzeniem domu, wychowywaniem 
dzieci oraz pracą w gospodarstwie. Pani Iwona zawsze 
pomaga mężowi, szczególnie w produkcji zwierzęcej. Jest 
troskliwą matką, dobrą gospodynią, sporo czasu poświęca 
estetyzacji domu i zagrody, ponadto aktywnie działa spo-

łecznie jako członek Rady Sołeckiej w Paczewie. Zasady, 
którymi się kieruje to: odpowiedzialność i sumienność, 
porządek oraz wrażliwość na drugiego człowieka.

Tuchlino – Państwo Aleksandra i Michał Szczypio-
rowie

Pan Michał Szczypior zam. w Tuchlinie, lat 31, 
wykształcenie zawodowe, żonaty, troje dzieci.

Od ośmiu lat samodzielnie prowadzi gospodarstwo 
rolne, obecnie o pow. prawie 11 ha, w tym 10 ha użytków 
rolnych. Jak w większości gospodarstw w naszej gminie 
grunty rolne są głównie w klasie V i VI. Teren mocno 
pofałdowany, bardzo trudny w uprawie. Dochód z rolnictwa 
jest podstawowym źródłem finansowania rodziny. Produk-
cja została ukierunkowana na bydło mięsne. Taka specjali-

zacja jest zgodna ze strukturą i ukształtowaniem użytków 
rolnych oraz pozwala Państwu Szczypior samodzielnie 
obsłużyć inwentarz i wykonać całość prac związanych
z produkcją. W gospodarstwie są wszystkie niezbędne ma-
szyny ułatwiające pracę. Pan Michał remont i konserwację 
maszyn oraz większość prac budowlanych wykonuje 
samodzielnie, obniżając tym znacznie koszty produkcji. 
Cały czas gospodarstwo podlega przebudowie i moderni-
zacji. Wprowadza się nowy sprzęt i maszyny dostosowane 
do aktualnych potrzeb i wymagań. Pan Szczypior chętnie 
angażuje się w prace na rzecz wsi i parafii. Gospodarstwo 
tegorocznego starosty jest przykładem tego, że współczes-
ny kaszubski rolnik musi korzystać z nowoczesnej techniki, 
dobrze rozumieć przyrodę oraz działać przy zachowaniu 
ostrożności i dużej rozwagi finansowej .

Pani Aleksandra Szczypior, lat 27, wykształcenie 
technik żywienia gospodarstwa domowego, zamężna, 
urodziła córkę i 2 synów.

Jest rolniczką od 5 lat i obecne gospodarstwo
o pow. 10 ha prowadzi wspólnie z mężem. Zajmuje się, jak 
większość żon rolników na Kaszubach, prowadzeniem 
domu, wychowywaniem dzieci oraz pracą w gospodar-
stwie. Pani Aleksandra zawsze pomaga mężowi, szczegól-
nie w produkcji zwierzęcej. Jest troskliwą matką, dobrą 
gospodynią i doskonałą kucharką, sporo czasu poświęca 
estetyzacji domu i zagrody. Zasady, którymi się kieruje to: 
odpowiedzialność i sumienność, porządek oraz wrażliwość 
na drugiego człowieka.

foto: Martyna Krefta, GOK

foto: AK

foto: AK
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Gowidlino – Państwo Dorota i Edward Woźniako-
wie

Pan Edward Woźniak zam. w Gowidlinie, lat 59, 
wykształcenie zawodowe rolnicze, żonaty, czworo dzieci.

Od 27 lat prowadzi gospodarstwo rolne, obecnie
z dzierżawami o pow. prawie 20 ha, w tym 17 ha użytków 
rolnych. Jak w większości gospodarstw w naszej gminie 
grunty rolne są głównie w klasie V i VI. Teren mocno 
pofałdowany, bardzo trudny w uprawie. Dochód z rolnictwa 
jest głównym źródłem finansowania rodziny. Produkcja 
została ukierunkowana na bydło mięsno-mleczne. Taka 
specjalizacja jest zgodna ze strukturą i ukształtowaniem 
użytków rolnych oraz pozwala Państwu Woźniak samo-
dzielnie obsłużyć inwentarz i wykonać całość prac związa-
nych z produkcją. W gospodarstwie są wszystkie niezbędne 
maszyny ułatwiające pracę. Pan Edward remont i konser-
wację maszyn oraz większość prac budowlanych wykonuje 
samodzielnie, obniżając tym znacznie koszty produkcji. 
Cały czas gospodarstwo podlega przebudowie i moderni-
zacji. Wprowadza się nowy sprzęt i maszyny dostosowane 
do aktualnych potrzeb i wymagań. Pan Woźniak zawsze 
chętnie angażuje się w prace na rzecz wsi i parafii. Gospo-
darstwo tegorocznego starosty jest przykładem tego, że 
współczesny kaszubski rolnik musi korzystać z nowoczes-
nej techniki, dobrze rozumieć przyrodę oraz działać przy 
zachowaniu ostrożności i dużej rozwagi finansowej .

Pani Dorota Woźniak, lat 53, wykształcenie zawo-
dowe, zamężna, urodziła 3 córki i 1 syna.

Jest rolniczką od 27 lat, a obecne gospodarstwo 
prowadzi wspólnie z mężem. Jak większość żon rolników 
na Kaszubach, zajmuje się prowadzeniem domu, wycho-
wywaniem dzieci oraz pracą w gospodarstwie. Pani Dorota 
zawsze pomaga mężowi, szczególnie w produkcji zwie-
rzęcej. Jest troskliwą matką, dobrą gospodynią i doskonałą 
kucharką, sporo czasu poświęca estetyzacji domu i zagrody. 

Zasady, którymi się kieruje to: odpowiedzialność i su-
mienność, porządek oraz wrażliwość na drugiego czło-
wieka.

Kamienica Królewska – Państwo Marieta i Karol 
Koszałkowie

Pan Karol Koszałka zamieszkały w Załakowie, lat 
35, wykształcenie zawodowe, żonaty, 4 dzieci.

Od 4 lat samodzielnie prowadzi gospodarstwo 
rolne, obecnie o pow. prawie 30 ha, w tym 29 ha użytków 
rolnych. Jak w większości gospodarstw naszej gminy grun-
ty rolne są głównie w klasie V i VI. Teren mocno pofał-
dowany, bardzo trudny w uprawie. Dochód z rolnictwa jest 
podstawowym źródłem finansowania rodziny. Produkcja 
została ukierunkowana na chów bydła mlecznego. Taka 
specjalizacja jest zgodna ze strukturą i ukształtowaniem 
użytków rolnych oraz pozwala państwu Koszałka samo-
dzielnie obsłużyć inwentarz i wykonać całość prac związa-
nych z produkcją. W gospodarstwie są prawie wszystkie 
niezbędne maszyny ułatwiające pracę. Pan Karol większość 
remontów i konserwacji maszyn wykonuje samodzielnie, 
obniżając tym znacznie koszty produkcji. Cały czas gospo-
darstwo podlega przebudowie i modernizacji. Wprowadza 
się nowy sprzęt i maszyny dostosowane do aktualnych 
potrzeb i wymagań. Przy tego typu działaniach trzeba 
posiłkować się kredytem, który dobrze zainwestowany 
przynosi wymierne korzyści. Pan Karol Koszałka jest 
członkiem Rady Sołeckiej w Załakowie i chętnie angażuje 
się w prace na rzecz wsi i parafii. Gospodarstwo tegorocz-
nego starosty jest przykładem na to, że współczesny ka-
szubski rolnik musi korzystać z nowoczesnej techniki, 
dobrze rozumieć przyrodę oraz działać przy zachowaniu 
dużej ostrożności i rozwagi finansowej .

Pani Marieta Koszałka, lat 33, wykształcenie wyż-
sze, zamężna, urodziła 3 córki i syna.

Od 4 lat prowadzi wspólnie z mężem gospo-
darstwo, obecnie o pow. prawie 30 ha. Zajmuje się jak więk-
szość żon rolników na Kaszubach, prowadzeniem domu, 
wychowywaniem dzieci oraz pracą w gospodarstwie. Pani 
Marieta zawsze pomaga mężowi, szczególnie w produkcji 
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zwierzęcej. Jest troskliwą matką, dobrą gospodynią
i doskonałą kucharką, sporo czasu poświęca na estetyzację 
domu i zagrody. Zasady, którymi się kieruje to: odpowie-
dzialność i sumienność, porządek oraz wrażliwość na 
dobro.

Puzdrowo – Państwo Iwona i Marcin Mielewczy-
kowie

Pan Marcin Mielewczyk, zam. w Paczewie, lat 37, 
wykształcenie zawodowe, żonaty, troje dzieci.

Od trzech lat samodzielnie prowadzi gospodarstwo 
rolne, obecnie z dzierżawami o pow. prawie 20 ha, w tym 16 
ha użytków rolnych. Jak w większości gospodarstw w na-
szej gminie grunty rolne są głównie w klasie V i VI. Teren 
jest mocno pofałdowany, bardzo trudny w uprawie. Pro-
dukcja gospodarstwa została ukierunkowana na bydło 
mleczno-mięsne oraz dodatkowo żywiec wieprzowy. Taka 
produkcja jest zgodna ze strukturą i ukształtowaniem 
użytków rolnych oraz pozwala Państwu Mielewczyk sa-
modzielnie obsłużyć inwentarz i wykonać całość prac
w gospodarstwie. tym bardziej, że posiadają wszystkie nie-
zbędne maszyny ułatwiające pracę. Pan Marcin remont
i konserwację maszyn oraz większość prac budowlanych 
wykonuje samodzielnie, obniżając tym znacznie koszty 
produkcji. Cały czas gospodarstwo podlega przebudowie
i modernizacji. Wprowadza się nowy sprzęt i maszyny do-
stosowane do aktualnych potrzeb i wymagań. Pan Mie-
lewczyk w poprzedniej kadencji był członkiem Rady So-
łeckiej w Paczewie, do dziś chętnie angażuje się w prace na 
rzecz wsi i lokalnej społeczności. Gospodarstwo tegorocz-
nego starosty jest przykładem tego, że współczesny kaszub-
ski rolnik musi korzystać z nowoczesnej techniki, dobrze 
rozumieć przyrodę oraz działać przy zachowaniu ostroż-
ności i dużej rozwagi finansowej .

Pani Iwona Mielewczyk, lat 38, wykształcenie 
wyższe, zamężna, urodziła 3 córki.

Jest pracownikiem Urzędu Gminy, wspólnie z mę-
żem prowadzi gospodarstwo o pow. prawie 20 ha. Oprócz 
pracy zawodowej zajmuje się, jak większość żon rolników 
na Kaszubach, prowadzeniem domu, wychowywaniem 
dzieci oraz pracą w gospodarstwie. Pani Iwona zawsze 
pomaga mężowi, szczególnie w produkcji zwierzęcej. Jest 
troskliwą matką, dobrą gospodynią, sporo czasu poświęca 
estetyzacji domu i zagrody, ponadto aktywnie działa spo-

łecznie jako członek Rady Sołeckiej w Paczewie. Zasady, 
którymi się kieruje to: odpowiedzialność i sumienność, 
porządek oraz wrażliwość na drugiego człowieka.

Tuchlino – Państwo Aleksandra i Michał Szczypio-
rowie

Pan Michał Szczypior zam. w Tuchlinie, lat 31, 
wykształcenie zawodowe, żonaty, troje dzieci.

Od ośmiu lat samodzielnie prowadzi gospodarstwo 
rolne, obecnie o pow. prawie 11 ha, w tym 10 ha użytków 
rolnych. Jak w większości gospodarstw w naszej gminie 
grunty rolne są głównie w klasie V i VI. Teren mocno 
pofałdowany, bardzo trudny w uprawie. Dochód z rolnictwa 
jest podstawowym źródłem finansowania rodziny. Produk-
cja została ukierunkowana na bydło mięsne. Taka specjali-

zacja jest zgodna ze strukturą i ukształtowaniem użytków 
rolnych oraz pozwala Państwu Szczypior samodzielnie 
obsłużyć inwentarz i wykonać całość prac związanych
z produkcją. W gospodarstwie są wszystkie niezbędne ma-
szyny ułatwiające pracę. Pan Michał remont i konserwację 
maszyn oraz większość prac budowlanych wykonuje 
samodzielnie, obniżając tym znacznie koszty produkcji. 
Cały czas gospodarstwo podlega przebudowie i moderni-
zacji. Wprowadza się nowy sprzęt i maszyny dostosowane 
do aktualnych potrzeb i wymagań. Pan Szczypior chętnie 
angażuje się w prace na rzecz wsi i parafii. Gospodarstwo 
tegorocznego starosty jest przykładem tego, że współczes-
ny kaszubski rolnik musi korzystać z nowoczesnej techniki, 
dobrze rozumieć przyrodę oraz działać przy zachowaniu 
ostrożności i dużej rozwagi finansowej .

Pani Aleksandra Szczypior, lat 27, wykształcenie 
technik żywienia gospodarstwa domowego, zamężna, 
urodziła córkę i 2 synów.

Jest rolniczką od 5 lat i obecne gospodarstwo
o pow. 10 ha prowadzi wspólnie z mężem. Zajmuje się, jak 
większość żon rolników na Kaszubach, prowadzeniem 
domu, wychowywaniem dzieci oraz pracą w gospodar-
stwie. Pani Aleksandra zawsze pomaga mężowi, szczegól-
nie w produkcji zwierzęcej. Jest troskliwą matką, dobrą 
gospodynią i doskonałą kucharką, sporo czasu poświęca 
estetyzacji domu i zagrody. Zasady, którymi się kieruje to: 
odpowiedzialność i sumienność, porządek oraz wrażliwość 
na drugiego człowieka.

foto: Martyna Krefta, GOK

foto: AK

foto: AK
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PODZIĘKOWANIE

Sołtysowi Sołectwa Stara Huta – Janowi Syldatkowi,
Sołtys Sołectwa Szklana – Grażynie Warmowskiej,
Sołtysowi Sołectwa Tuchlino – Wojciechowi Koszałce,
Sołtysowi Sołectwa Załakowo – Mirosławowi Brzeskiemu,
Kołu Gospodyń Wiejskich z Długiego Krza,
Kołu Gospodyń Wiejskich z Gowidlina,
Kołu Gospodyń Wiejskich z Kamienicy Królewskiej,
Kołu Gospodyń Wiejskich z Łyśniewa,
Kołu Gospodyń Wiejskich z Sierakowic, 
Kołu Gospodyń Wiejskich z Szopy,
Ochotniczej Straży Pożarnej z Kamienicy Królewskiej,
Ochotniczej Straży Pożarnej z Sierakowic,
Ochotniczej Straży Pożarnej z Tuchlina,
Stowarzyszeniu „Kamienicki Młyn”
i Szkolnemu Kołu „Caritas” z Załakowa

Sołtys Sołectwa Bącka Huta – Dorocie Kroll, 
Sołtysowi Sołectwa Borowy Las – Sławomirowi Cymanowi,
Sołtysowi Sołectwa Bukowo – Jerzemu Baranowskiemu,
Sołtys Sołectwa Długi Kierz – Dorocie Wolskiej,
Sołtys Sołectwa Gowidlino – Jolancie Dyszer,
Sołtysowi Sołectwa Karczewko – Stanisławowi Cirockiemu,
Sołtysowi Sołectwa Kowale – Edwinowi Ruszewskiemu,
Sołtysowi Sołectwa Kamienica Królewska – Ryszardowi Piaseckiemu,
Sołtysowi Sołectwa Łyśniewo – Tadeuszowi Formeli,
Sołtys Sołectwa Mojusz – Janinie Młyńskiej,
Sołtys Sołectwa Paczewo – Halinie Miotk,
Sołtysowi Sołectwa Pałubice – Andrzejowi Krefcie,
Sołtysowi Sołectwa Puzdrowo – Wiesławowi Gafce,
Sołtysowi Sołectwa Sierakowska Huta – Januszowi Mielewczykowi,
Sołtys Sołectwa Smolniki – Janinie Bojanowskiej, 

Gminny Ośrodek Kultury w Sierakowicach składa gorące podziękowania

za pomoc w organizacji Dożynek Gminy Sierakowice
Sierakowice, 5 września 2021 r.
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Impreza ma cykliczny charakter i każdorazowo 
(począwszy od 1999 roku) odbywa się w innym zakątku 
Kaszub. W roku 2020 chęć organizacji Zjazdu deklarował 
Puck, jednak z powodów pandemicznych nie mogła się

ta impreza odbyć w do-
tychczasowej formule. 
W związku z powyż-
szym powrócono do 
idei w roku bieżącym
i postanowiono zorga-
nizować dwudniowe 
obchody w miejsce do-
tychczasowej jedno-
dniowej formuły. Za-
tem 21 i 22 sierpnia 
zjechali  do  Pucka 
uczestnicy 22. Świato-
wego Zjazdu Kaszu-
bów, by przyjrzeć się 
występom zespołów 
ludowych, zatańczyć 
wspólnie  wôłtôka , 
obserwować akordeo-
nistów próbujących 
pobić kolejny rekord

w jednoczesnej grze na instrumencie, docenić dokonania 
Józefa Roszmana, człowieka z nordy, który za wybitne 
zasługi w dziedzinie twórczości artystycznej oraz 
upowszechnianie i ochronę kultury na rzecz mieszkańców 
województwa pomorskiego odebrał z rąk Marszałka Wo-
jewództwa Pomorskiego Mieczysława Struka nagrodę 
specjalną. Oprócz tego organizatorzy zadbali, by w kilku 
miejscach mogły odbywać się niezależnie koncerty i pre-
zentacje, wszystko po to, by nie gromadzić wielu uczest-
ników w jednym miejscu.

Sporo zjazdowiczów wsiadało 
tego dnia do pociągu specjalnego, kur-
sującego na potrzeby imprezy przez całe 
Kaszuby. Transcassubia wyruszyła
z Chojnic o 6.20 i zawitała w Pucku 
około 10.30. Wsiadający na 23 stacjach 
uczestnicy (m. in. w Brusach, Koście-
rzynie, Żukowie, Osowej, Gdyni, Rumi, 
Redzie, Mrzezinie i Żelistrzewie) mieli 
możliwość powrotu około 18.30.

Na dworcu PKP gości przywi-
tała burmistrz Pucka Hanna Pruchniew-
ska, potem wszyscy zgromadzeni prze-
maszerowali do Portu Rybackiego, bio-
rąc po drodze udział w odsłonięciu fon-
tanny w Parku Kaszubskim. Kaszubskie 
przedsięwzięcia rzadko odbywają się 
bez oprawy religijnej, zatem i tym razem 
uczestnicy spotkali się na wspólnej 

eucharystii celebrowanej na świeżym powietrzu w Porcie. 

XXII Światowy Zjazd Kaszubów odbył się w Pucku

Burmistrz Pucka wita uczestników Zjazdu
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PODZIĘKOWANIE
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Gminny Ośrodek Kultury w Sierakowicach składa gorące podziękowania

za pomoc w organizacji Dożynek Gminy Sierakowice
Sierakowice, 5 września 2021 r.
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W sobotę uczestnicy spotkania mogli się prze-
mieszczać i wybierać dla siebie najciekawsze elementy pro-
gramu prezentowane na kilku scenach i przestrzeniach. Do 
dyspozycji były następujące miejsca: Stary Rynek, gdzie 
miało miejsce powitanie gości; benefis Józefa Roszmana; 
przegląd zespołów ludowych, wśród których znalazły się: 

Tuchlińskie Skrzaty, Zespół Gdynia, Folklorystyczny Zes-
pół Redzanie, Kaszubski Zespól Pieśni i Tańca „Kościerzy-
na”, Regionalny Zespół Pieśni i Tańca Bazuny; oprócz tego 
na rynku odbywało się bicie rekordu we wspólnym odtań-
czeniu wôłtôka; bicie rekordu we wspólnej grze na akor-
deonie (rekord należy do Bojana, gdzie w 2017 roku zagrało 
wspólnie 372 muzyków; niestety w Pucku nie udało się go 
pobić); pożegnanie pasażerów Transccasubii. Innym miej-
scem prezentacji była Zielona Plaża, gdzie odbywało się 
śpiewanie po kaszubsku z Tomaszem Fopke, występ kaba-
retu Pùrtcë, prezentacja programu zespołów Bliza i Colo-
red; gwoźdźmi programu na tej scenie były występy 
Weroniki Korthals i Nataliii Schroeder – wokalistek wywo-
dzących się z Kaszub i łączących sporą część swojego 
artystycznego dorobku z kulturą Kaszub. Część przedsię-
wzięć organizatorzy ulokowali w Bibliotece (Ogrody Lite-
ratury – spotkania z literaturą kaszubską, autorami oraz 
warsztaty literackie). W hali MOKSiR próbowali swoich sił 

zwolennicy popularnej na Kaszubach gry karcianej zwanej 
baśką.

W niedzielę uczestnicy przemieszczali się pomię-
dzy Portem Rybackim (wspólna Msza Święta) a Zieloną 
Plażą, gdzie mogli uczestniczyć w występach zespołów: 
Fala, Manijôcë, Fukus, Bubliczki, a także w prezentacji 
kaszubskiego Hip-hopu, który zaprezentował Dawid Zły.

Całości wydarzeń towarzyszył Jarmark Kaszubski, 
na którym królowały stoiska gastronomiczne i prezentowali 
się twórcy ludowi. Swoje podwoje otworzyło bezpłatnie dla 
zwiedzających Muzeum Ziemi Puckiej, udostępniono wy-
stawy muzealne w Ratuszu. Pasjonaci żeglarstwa mogli 
obserwować na wodach Zatoki Puckiej zmagania uczestni-
ków Mistrzostw Polski w Klasie Omega oraz Mistrzostw 
Polski w Klasie Puck.    

Przedstawiciele sierakowickiego środowiska nie 
mieli możliwości dojechania na Zjazd Transccasubią. Od lat 
wybierają się na to wydarzenie autokarem, co miało miejsce 
również i tym razem. Wszyscy uczestnicy, poza byciem we 
wspólnych przestrzeniach i wydarzeniach, bardzo sobie 
cenią możliwość spotkania i rozmowy z bliskimi oraz zna-
jomymi, co widać było w każdym zakątku Pucka – miasta, 
w którym w dniach 21-22 sierpnia biło serce Kaszub.

Danuta Pioch
Foto: Z. Wenta

Była okazja zasiąść w łodzi

Wszystkim przypadły do gustu występy zespołu dziecięcego

15

O niemal dwa lata zostały przesunięte obchody 40 
rocznicy powstania oddziału ZKP w Sierakowicach (co 
miało miejsce 30 listopada 1979 roku). Przyczyną takiego 
stanu rzeczy są trwające od wiosny 2020 roku obostrzenia 
sanitarne z powodu zagrożenia chorobą COVID-19. Uro-
czystości były zaplanowane na szeroką skalę, jednak 
reżimy sanitarne najpierw uniemożliwiały totalnie jakie-
kolwiek zgromadzenia, a potem wymusiły na organiza-
torach znaczne ograniczenia liczby zaproszonych gości. 
Zarząd oddziału zdecydował się jednak na dalsze odkłada-
nie w czasie obchodów, gdyż nie wiadomo jak długo 
jeszcze potrwa częściowa izolacja i czy nie dojdzie do po-
nownego lockdownu.

Uroczystość miała miejsce w sobotę 28 sierpnia 
2021 roku. Zostali na nią zaproszeni wszyscy członkowie 
sierakowickiego oddziału ZKP, przedstawiciele instytucji 
współpracujących ze stowarzyszeniem, nauczyciele języka 
kaszubskiego z gminnych szkół, poczet sztandarowy Zarzą-
du Głównego ZKP i innych oddziałów, władze gminy
i oczywiście kapłani zawiadujący parafiami w obrębie gmi-
ny.

Uroczystości zrzesze-
niowe prawie zawsze rozpo-
czynają się msza świętą. Tak 
było i tym razem. Miejsca na 
tę doniosłą uroczystość uży-
czył ks. Tadeusz Knut, pro-
boszcz parafii p.w. św. Marci-
na w Sierakowicach. Eucha-
rystię z kaszubską liturgią sło-
wa celebrował ks. Marian 
Miotk (proboszcz parafii
w Gniewinie, znany w śro-
dowisku kaszubskim z wielu 
regionalnych przedsięwzięć), 
który nie tylko sprawował 
najświętszą ofiarę w języku 
ojczystym w najczęściej 
wybieranych częściach, ale 
prowadził w rodnej mowie 
także wiele innych składo-

wych mszy, jak również wygłosił po kaszubsku homilię.
O kaszubskie akcenty zadbali też członkowie od-
działu wspierani przez swoje rodziny. W uświetnienie

Sierakowicka społeczność zrzeszona w ZKP świętowała swoje 40-lecie

Uczestnicy obchodów przy pomniku ks. B. Łosińskiego
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mszy włączyła się rodzinna kapela BAS Państwa Klasów, 
Zbigniew Wenta oraz Bartłomiej Lejk.

Po zakończeniu mszy świętej prezes sierakowic-
kiego oddziału ZKP Piotr Jeliński przedstawił w skrócie bo-
gaty 40-letni dorobek zrzeszeńców (o wszystkich ważniej-
szych działaniach oddziału pisaliśmy na łamach WS
w grudniowym numerze gazety z 2019 roku), wspomniał 
byłych prezesów oddziału, wymienił ważniejszych sponso-

rów, bez których by się nie udało  zorganizować większości 
społecznych inicjatyw, przywołał pamięć tych, którzy 
odeszli do Pana. 

Po zakończeniu eucharystii wszyscy obecni udali 
się w asyście pocztów sztandarowych do miejsc pamięci, by 
złożyć przy nich symboliczne kwiaty i zapalić znicze. Ta-
kimi miejscami w centrum Sierakowic są ustawione stara-
niem miejscowego oddziału pomniki oraz figurka przedsta-
wiająca Matkę Boską Sianowską. Kwiaty pojawiły się pod 
pomnikiem ks. Bernarda Sychty oraz ks. Bernarda Łosiń-
skiego, jak również przy Sianowskiej Matince.

Część oficjalna uroczystości została zakończona na 
sierakowickim rynku, po czym uczestnicy i goście udali się 
ponownie w gościnne progi parafii p.w. św. Marcina, by
w parafialnej kawiarence porozmawiać o minionych latach 

Formuje się orszak zmierzający do sierakowickich pomników 

„Stanica” Zarządu Głównego ZKP

Księża celebransi z ks. dr. Marianem Miotkiem

Kapela BAS w trakcie mszy

Zrzeszeńcy podczas oprawy eucharystii z kaszubską liturgią słowa

Prezes sierakowickiego „partu” prezentuje 40-letnią historię oddziału

17

i dokonaniach oraz o planach na przyszłość. Na uczest-
ników spotkania czekał poczęstunek, wszyscy obecni otrzy-
mali pięknie wykonane  filiżanki i talerzyki z pamiątkowym 
nadrukiem, były też kwiaty i tort oraz życzenia wytrwałości 
i nieustającej chęci do pracy społecznej, o co w dzisiejszym 
zmaterializowanym świecie jest już coraz trudniej.

Danuta Pioch
Foto A. Rybakowska-Król  

Składanie kwiatów przy pomniku ks. B. Sychty

Przy kapliczce MB Sianowskiej

Za chwilę tort 

Upominki dla uczestników spotkania
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Formuje się orszak zmierzający do sierakowickich pomników 

„Stanica” Zarządu Głównego ZKP

Księża celebransi z ks. dr. Marianem Miotkiem

Kapela BAS w trakcie mszy

Zrzeszeńcy podczas oprawy eucharystii z kaszubską liturgią słowa

Prezes sierakowickiego „partu” prezentuje 40-letnią historię oddziału
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i dokonaniach oraz o planach na przyszłość. Na uczest-
ników spotkania czekał poczęstunek, wszyscy obecni otrzy-
mali pięknie wykonane  filiżanki i talerzyki z pamiątkowym 
nadrukiem, były też kwiaty i tort oraz życzenia wytrwałości 
i nieustającej chęci do pracy społecznej, o co w dzisiejszym 
zmaterializowanym świecie jest już coraz trudniej.

Danuta Pioch
Foto A. Rybakowska-Król  

Składanie kwiatów przy pomniku ks. B. Sychty

Przy kapliczce MB Sianowskiej

Za chwilę tort 

Upominki dla uczestników spotkania
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W końcówce wakacji mieszkańcy sołectwa Nowa 
Ameryka mieli okazję uczestniczyć w festynie rodzinnym 
zatytułowanym „Piknikowanie za wspólne wspominanie”. 
To pierwsza tego typu inicjatywa w sołectwie i – jak zapo-
wiadają organizatorzy, czyli sołtys Kamil Stolc i Rada So-
łecka – nie ostatnia. 

Pomysł zorganizowania festynu narodził się wśród 
dorosłych zaangażowanych w projekt „Nowa Ameryka 
okiem smartfona”, realizowanym przez młodzież z sołec-
twa. Po zakończeniu pierwszego etapu tego projektu sołtys
i jego współpracownicy wpadli na pomysł, aby zintegrować 
lokalne środowisko i zorganizować festyn rodzinny. 

W przygotowania do festynu aktywnie zaangażo-
wała się młodzież skupiona w grupie Młodych Reportażys-
tów. Młodzież przygotowała plakat informujący o wydarze-
niu oraz zaproszenia, które wraz z chlebem upieczonym 
przez panią Anielę Maszk trafiły do każdego domu w sołec-
twie. Dzięki takim działaniom organizatorów każdy miesz-
kaniec mógł się poczuć osobiście zaproszony do udziału
w wydarzeniu.  

W sobotnie popołudnie, 28 sierpnia, mieszkańcy 
licznie stawili się na łące u sołtysa, gdzie odbył się festyn. 
Wspólne zabawy i gry znakomicie zintegrowały uczestni-
ków. Organizatorzy zadbali także o poczęstunek i atrakcje 
dla najmłodszych. 

Wydarzenie był okazją do pokazania szerszemu 
gronu efektów pracy młodych reporterów w ramach projek-
tu „Nowa Ameryka okiem smartfona”, czyli materiałów 
filmowych dokumentujących zarówno wspomnienia 
mieszkańców o dawnym życiu wsi, jak i ciekawych  faktów 
historycznych dotyczących sołectwa. Dla młodzieży 
realizującej projekt była to także okazja do zebrania nowego 
materiału filmowego na dalsze zajęcia projektowe.

Festyn został zrealizowany w ramach inicjatywy 
„Ja, Ty, My... sąsiedzi”, prowadzonej przez Kaszubski Uni-
wersytet Ludowy i dofinansowanej przez Narodowy Insty-
tut Wolności – Centrum Rozwoju Społeczeństwa Obywa-
telskiego oraz środków pochodzących z funduszu sołec-
kiego.

Rodzinny festyn w Nowej Ameryce
„Piknikowanie za wspólne wspominanie”

Chcielibyśmy podziękować:
- Kaszubskiemu Uniwersytetowi Ludowemu i Agnieszce GP za wsparcie naszego pomysłu oraz dofinansowanie 
Pikniku w ramach konkursu „Ja, Ty, My… sąsiedzi”, a także  wypożyczenie sprzętu nagłaśniającego i namiotu;
- Dariuszowi Narlochowi za poprowadzenie pikniku z cudownymi, integracyjnymi zabawami i konkursami;
- Młodym Reportażystom z Nowej Ameryki, czyli Agacie, Zuzi, Zosi, Rozalii, Błażejowi, Oliwii, Kornelii, 
Dąbrówce i Wartkowi za dokumentację fotograficzną i filmową wydarzenia oraz stoisko z malowaniem twarzy;
- Anieli Maszk za upieczenie bochenków chleba, które wraz z zaproszeniem na piknik docierało do domów;
- Sołtysowi Sołectwa Tuchlino - Wojciechowi Koszałce - za wypożyczenie dużego namiotu;
- Jackowi Myszkowi za wypożyczenie namiotu;
- Stanisławowi Zaworskiemu za wypożyczenie stołów;
- Rodzinie Maszk za wypożyczenie stołów i ławek; 
- Agnieszce Meronk za stoisko popcornowe; 
- Lokalnym sponsorom, w tym Radnym Sołeckim oraz sąsiadom za zjeżdżalnię dla dzieci i watę cukrową;
- Naszym drogim sąsiadom za pomoc w przygotowaniu miejsca pod piknik oraz przygotowanie przesmacznego 
poczęstunku

AK
Foto: Sołectwo Nowa Ameryka/Facebook
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Po przerwie wakacyjnej wznowiła 
działanie Świetlica Socjoterapeutyczna 
„Tęcza” w Sierakowicach. Zajęcia dla dzie-
ci i młodzieży rozpoczęły się 13 września 
b.r. Spotykamy się trzy razy w tygodniu,
w każdy poniedziałek, środę i piątek od 
15.00 do 17.30. Zajęcia adresowane są do 
dzieci i młodzieży w wieku 8-15 lat i mają 
charakter grupowy. Podczas zajęć uczest-
nicy rozwijają umiejętności społeczne, 
uczą się jak w bezpieczny sposób nawią-
zywać relacje rówieśnicze i z osobami do-
rosłymi, poznają swoje mocne strony, roz-
wijają twórczość i kreatywność, uczą się 
odreagowywać w sposób konstruktywny 
nieprzyjemne emocje. Placówka organi-
zuje również imprezy świetlicowe, kon-
kursy, spotkania z ciekawymi osobami, 
zajęcia plastyczne, wycieczki edukacyjne. 
Wychowawcy poprzez właściwy styl kiero-
wania grupą tworzą płaszczyzny udanej interakcji, stymu-
lują twórczy rozwój uczestników zajęć. We wrześniu b.r. 
zaplanowano dla wychowanków wycieczkę do Leśni-
czówki w Mirachowie. Od października będą kontynuo-
wane cykliczne warsztaty doskonalące umiejętności 

opiekuńczo-wychowawcze dla rodziców/opiekunów 
prawnych dzieci. Placówka mieści się w budynku przy ul. 
Łosińskiego 1 w Sierakowicach, numer telefonu kontak-
towego 58 684 77 57 w godzinach pracy świetlicy.

Placówka wsparcia dziennego w Sierakowicach

Po ponad dwóch latach funkcjonowania Świetlicy 
Socjoterapeutycznej „Tęcza” w Sierakowicach i zebraniu 
pozytywnych doświadczeń, a także odpowiadając na po-
trzeby mieszkańców gminy i ich dzieci, ruszamy z inicja-
tywą uruchomienia kolejnego miejsca przyjaznego dzie-
ciom i ich rozwojowi. Dnia 14 września b.r. otwarto Punkt 
wspierania dzieci i młodzieży „Dobre miejsce”, mieszczący 
się w Szkole Podstawowej w Gowidlinie. Punkt będzie 
czynny dwa razy w tygodniu, w każdy wtorek i czwartek. 
Podobnie jak prowadzona przez Gminę Sierakowice 

Świetlica Socjoterapeutyczna „Tęcza”, Punkt przeznaczony 
jest dla dzieci i młodzieży w wieku 8-15 lat, mających 
potrzebę rozwoju kompetencji społecznych, współpracy

z grupą rówieśniczą, rozwijania umiejętności radzenia sobie 
z wszelkimi trudnościami. O dobrą atmosferę zadbają 
wychowawcy świetlicy, otwarci, pełni empatii i specja-
listycznie przygotowani do pracy z dziećmi i młodzieżą.

Katarzyna Formela
Foto: nadesłane

Punkt wspierania dzieci i młodzieży „Dobre miejsce”

Katarzyna Formela
Foto: nadesłane
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Świetlica Socjoterapeutyczna „Tęcza”, Punkt przeznaczony 
jest dla dzieci i młodzieży w wieku 8-15 lat, mających 
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z wszelkimi trudnościami. O dobrą atmosferę zadbają 
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Punkt wspierania dzieci i młodzieży „Dobre miejsce”

Katarzyna Formela
Foto: nadesłane
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Człowiek rodzi się jako istota bezbronna, która do 
przeżycia potrzebuje pokarmu. Widzimy więc, że jest on dla 
nas niezbędny. Co ma jednak wspólnego karmienie z mó-
wieniem? Otóż sposób podawania pokarmów już od pierw-
szych chwil życia ma ogromny wpływ na dalszy rozwój 
mowy. 
Dlaczego tak jest?

Jest tak, ponieważ w artykulacji biorą udział te 
same ruchy, co podczas jedzenia i picia. Od czynności 
pierwotnych (prymarnych): oddychania, przyjmowania 
pokarmów, płynów, a także czynności niewerbalnych, np. 
sposobu układania głowy podczas leżenia, snu zależą 

1
czynności wtórne (sekundarne), czyli mowa . W toku 
rozwoju dziecko zbiera różne doświadczenia, także te, które 
płyną z oddychania, jedzenia, picia. Mały człowiek doko-
nuje odkryć oraz poznaje możliwości ruchowe narządów,

2
w szczególności języka . 
Co temu najlepiej sprzyja?

Ssanie piersi mamy jest idealnym ćwiczeniem 
aparatu mowy. Tworzą się wtedy właściwe warunki do 
pierwszych ruchów pionizacji języka, dziecko ćwiczy 
mięsień okrężny ust, doskonali umiejętność żucia, rozwija 
się prawidłowy zgryz, w trakcie picia mleka dziecko 
oddycha tylko nosem, co kształtuje właściwe oddychanie. 
Ponadto karmienie piersią ma wpływ na rozwój: fizyczny 
(składniki pokarmu dostosowane do indywidualnych 
potrzeb), immunologiczny (mleko wspomaga funkcję 
układu odpornościowego), emocjonalny (bliski kontakt

3z matką) oraz intelektualny (stymulacja dziecka) .
Co z karmieniem butelką?

Zdarza się czasami, że z różnych przyczyn matka 
nie karmi dziecka piersią. Wtedy bardzo istotne jest 
dobranie odpowiedniego smoczka do karmienia. Powinien 

on być zbliżony kształtem do kobiecej brodawki sutkowej, 
krótki, wykonany z silikonu, posiadać mały otwór, by 

4dziecko włożyło wysiłek w ssanie . Należy też pamiętać, że 
zbyt długie podawanie pokarmu przez butelkę ze smocz-
kiem może powodować wady zgryzu, a przy braku nale-
żytej higieny może też prowadzić do rozwoju tzw. próch-

5nicy butelkowej i przedwczesnej utraty zębów mlecznych . 
Konieczne jest również zwracanie uwagi na właściwą 
pozycję dziecka przy karmieniu naturalnym i sztucznym 
tak, aby tułów i główka były uniesione oraz by nie uciskać 

6piersią twarzy niemowlęcia i nie zatykać noska .
Kolejny etap żucie i gryzienie

Dziecku, które ssało pierś zaczynamy wprowadzać 
pokarmy stałe zaraz po szóstym miesiącu życia. W pierw-
szej kolejności karmimy łyżeczką. Jak ją dobrać? Otóż, by 
niemowlę nauczyło się poprawnego połykania nie możemy 
karmić w sposób, który będzie wymuszał ssanie (ocieranie 
pokarmu o górną wargę, podniebienie). Najlepiej wybrać 

7
łyżeczkę płaską, wąską i twardą . Karmimy dziecko patrząc 
na nie wprost, bez zabawiania telefonem, telewizją, ksią-
żeczkami, a łyżeczkę wsuwamy do połowy języka, tym sa-
mym niemowlę zbiera pokarm za pomocą warg (szczegól-
nie wargi górnej). 

Żucie i gryzienie pokarmów jest gimnastyką dla 
warg i języka. Dlatego też u dzieci, które mają dobrze roz-
winięte uzębienie podawanie papkowatych pokarmów 
wpływa na rozleniwienie i osłabienie mięśni warg, języka, 

8policzków, przełyku . Podawajmy im twarde pokarmy stałe, 
np. skórki od chleba, kawałki warzyw i owoców. 

Warto w tym miejscu wspomnieć, że już od okresu 
niemowlęcego konieczne jest dbanie o higienę jamy ustnej
i udziału w regularnych kontrolach stomatologicznych. 
Picie z kubka otwartego

Kolejną ważną sprawą jest nauka picia z kubka 
otwartego. Pierwszą próbę można rozpocząć już po szós-
tym miesiącu życia dziecka, natomiast doskonalenie tej 
umiejętności następuje, gdy stabilnie i samodzielnie siedzi. 
Dzięki korzystaniu z kubka otwartego ćwiczymy naukę 
dojrzałego typu połykania, ćwiczą się mięśnie warg i policz-
ków, zaczyna się nauka koordynacji oddechowej oraz picia 
w sposób płynny.
Co z kubkami niekapkami i butelkami z dzióbkiem?

Są one niewskazane dla dzieci, które nabywają 
9mowę . Powodują, że utrwala się ssanie oraz niemowlęcy 

Znaczenie karmienia dla rozwoju mówienia

1 D. Pluta-Wojciechowska, Prototypowe doświadczenia orofacjalne, 
„Logopedia” 43/44, 2014/2015 s. 46.
2  Tamże, s. 56.
3   E. Kaptur, J. Sławek J, Od karmienia do mówienia. Wpływ funkcji 
prymarnych na rozwój mowy, https://forumlogopedy.pl/artykul/od-
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(infantylny) sposób połykania. Dziecko nie trenuje mięśni 
warg, języka, policzków, co w przyszłości może skutkować 
wadami zgryzu i seplenieniem międzyzębowym (sygma-
tyzmem interdentalnym).
Z czego korzystać podczas spacerów czy podróży? 

Dobrym rozwiązaniem są bidony z rurką. Zwróć-
my jednak uwagę, by słomka nie była wsuwana między 
zęby czy dziąsła, lecz raczej została w przedsionku jamy 

10ustnej .
Co jeżeli dziecko ma trudności w piciu z kubka 
otwartego?

Pomocą są tak zwane kubki treningowe. Jednak 
chcąc się w nie zaopatrzyć wybierzmy te polecane przez 
logopedów i ortodontów. Od kilku lat na rynku można 
spotkać kubki z opatentowaną wkładką, która reguluje prze-
pływ płynu - niezależnie od kąta nachylenia kubeczka stru-
mień napoju jest cały czas taki sam. Taki kubek treningowy 
jest idealnym pomysłem na przejście z picia z butelki na 
picie ze zwykłego kubeczka.

Mały człowiek ma nas, bądźmy więc dla niego 

czułymi i świadomymi opiekunami. Dbajmy o rozwój jego 
mowy już od pierwszych chwil życia.

Dominika Kuczkowska
logopeda
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Dnia 1 września 2021 r. w Ośrodku Rewalidacyjno 
- Wychowawczym w Szklanej odbyło się uroczyste rozpo-
częcie roku szkolnego 2021/2022. W związku z obostrze-
niami epidemiologicznymi ten rok zaczynaliśmy trochę 
inaczej niż w poprzednich latach. Wychowankowie i ich 
rodzice spotkali się z wychowawcami i opiekunami w sa-
lach dydaktycznych. Z radością mogliśmy się zobaczyć po 
wakacyjnej przerwie. Przed nami kolejny rok wspólnej nau-
ki, pracy i zabawy. 

Wychowankom życzymy wielu radości, nowych 
przyjaźni, ciekawych zabaw, dobrego humoru i niezapom-
nianych przeżyć. Owocnej pracy przy zdobywaniu nowych 
umiejętności. Wierzymy, że wspólnymi siłami sprawimy, 
by ten rok szkolny był dla nas niezapomniany. 

Powodzenia.

Alicja Markowska
Foto: nadesłane
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Człowiek rodzi się jako istota bezbronna, która do 
przeżycia potrzebuje pokarmu. Widzimy więc, że jest on dla 
nas niezbędny. Co ma jednak wspólnego karmienie z mó-
wieniem? Otóż sposób podawania pokarmów już od pierw-
szych chwil życia ma ogromny wpływ na dalszy rozwój 
mowy. 
Dlaczego tak jest?

Jest tak, ponieważ w artykulacji biorą udział te 
same ruchy, co podczas jedzenia i picia. Od czynności 
pierwotnych (prymarnych): oddychania, przyjmowania 
pokarmów, płynów, a także czynności niewerbalnych, np. 
sposobu układania głowy podczas leżenia, snu zależą 

1
czynności wtórne (sekundarne), czyli mowa . W toku 
rozwoju dziecko zbiera różne doświadczenia, także te, które 
płyną z oddychania, jedzenia, picia. Mały człowiek doko-
nuje odkryć oraz poznaje możliwości ruchowe narządów,

2
w szczególności języka . 
Co temu najlepiej sprzyja?

Ssanie piersi mamy jest idealnym ćwiczeniem 
aparatu mowy. Tworzą się wtedy właściwe warunki do 
pierwszych ruchów pionizacji języka, dziecko ćwiczy 
mięsień okrężny ust, doskonali umiejętność żucia, rozwija 
się prawidłowy zgryz, w trakcie picia mleka dziecko 
oddycha tylko nosem, co kształtuje właściwe oddychanie. 
Ponadto karmienie piersią ma wpływ na rozwój: fizyczny 
(składniki pokarmu dostosowane do indywidualnych 
potrzeb), immunologiczny (mleko wspomaga funkcję 
układu odpornościowego), emocjonalny (bliski kontakt

3z matką) oraz intelektualny (stymulacja dziecka) .
Co z karmieniem butelką?

Zdarza się czasami, że z różnych przyczyn matka 
nie karmi dziecka piersią. Wtedy bardzo istotne jest 
dobranie odpowiedniego smoczka do karmienia. Powinien 

on być zbliżony kształtem do kobiecej brodawki sutkowej, 
krótki, wykonany z silikonu, posiadać mały otwór, by 

4dziecko włożyło wysiłek w ssanie . Należy też pamiętać, że 
zbyt długie podawanie pokarmu przez butelkę ze smocz-
kiem może powodować wady zgryzu, a przy braku nale-
żytej higieny może też prowadzić do rozwoju tzw. próch-

5nicy butelkowej i przedwczesnej utraty zębów mlecznych . 
Konieczne jest również zwracanie uwagi na właściwą 
pozycję dziecka przy karmieniu naturalnym i sztucznym 
tak, aby tułów i główka były uniesione oraz by nie uciskać 

6piersią twarzy niemowlęcia i nie zatykać noska .
Kolejny etap żucie i gryzienie

Dziecku, które ssało pierś zaczynamy wprowadzać 
pokarmy stałe zaraz po szóstym miesiącu życia. W pierw-
szej kolejności karmimy łyżeczką. Jak ją dobrać? Otóż, by 
niemowlę nauczyło się poprawnego połykania nie możemy 
karmić w sposób, który będzie wymuszał ssanie (ocieranie 
pokarmu o górną wargę, podniebienie). Najlepiej wybrać 

7
łyżeczkę płaską, wąską i twardą . Karmimy dziecko patrząc 
na nie wprost, bez zabawiania telefonem, telewizją, ksią-
żeczkami, a łyżeczkę wsuwamy do połowy języka, tym sa-
mym niemowlę zbiera pokarm za pomocą warg (szczegól-
nie wargi górnej). 

Żucie i gryzienie pokarmów jest gimnastyką dla 
warg i języka. Dlatego też u dzieci, które mają dobrze roz-
winięte uzębienie podawanie papkowatych pokarmów 
wpływa na rozleniwienie i osłabienie mięśni warg, języka, 

8policzków, przełyku . Podawajmy im twarde pokarmy stałe, 
np. skórki od chleba, kawałki warzyw i owoców. 

Warto w tym miejscu wspomnieć, że już od okresu 
niemowlęcego konieczne jest dbanie o higienę jamy ustnej
i udziału w regularnych kontrolach stomatologicznych. 
Picie z kubka otwartego

Kolejną ważną sprawą jest nauka picia z kubka 
otwartego. Pierwszą próbę można rozpocząć już po szós-
tym miesiącu życia dziecka, natomiast doskonalenie tej 
umiejętności następuje, gdy stabilnie i samodzielnie siedzi. 
Dzięki korzystaniu z kubka otwartego ćwiczymy naukę 
dojrzałego typu połykania, ćwiczą się mięśnie warg i policz-
ków, zaczyna się nauka koordynacji oddechowej oraz picia 
w sposób płynny.
Co z kubkami niekapkami i butelkami z dzióbkiem?

Są one niewskazane dla dzieci, które nabywają 
9mowę . Powodują, że utrwala się ssanie oraz niemowlęcy 
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mień napoju jest cały czas taki sam. Taki kubek treningowy 
jest idealnym pomysłem na przejście z picia z butelki na 
picie ze zwykłego kubeczka.

Mały człowiek ma nas, bądźmy więc dla niego 
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Powodzenia.

Alicja Markowska
Foto: nadesłane

Rozpoczęcie nowego roku szkolnego w ORW w Szklanej

https://forumlogopedy.pl/artykul/od-karmienia-do-mowienia-wplyw-funkcji-prymarnych-na-rozwoj-mowy
https://forumlogopedy.pl/artykul/od-karmienia-do-mowienia-wplyw-funkcji-prymarnych-na-rozwoj-mowy
https://forumlogopedy.pl/artykul/od-karmienia-do-mowienia-wplyw-funkcji-prymarnych-na-rozwoj-mowy
https://dzidziusiowo.pl/niemowlak/wyprawka-dla-noworodka/2581-dobry-smoczek-smoczek-do-butelki-lyzeczka-co-doradzilby-logopeda
https://dzidziusiowo.pl/niemowlak/wyprawka-dla-noworodka/2581-dobry-smoczek-smoczek-do-butelki-lyzeczka-co-doradzilby-logopeda
https://dzidziusiowo.pl/niemowlak/wyprawka-dla-noworodka/2581-dobry-smoczek-smoczek-do-butelki-lyzeczka-co-doradzilby-logopeda
https://www.logopediapraktyczna.pl/konsystencja-posilkow-a-artykulacja/
https://www.logopediapraktyczna.pl/konsystencja-posilkow-a-artykulacja/
https://panilogopedyczna.pl/2021/06/niekapek-i-butelka-z-dziobkiem-to-nie-sposob-na-upaly-nie-daj-sie-wprowadzic-w-blad-przez-producentow/
https://panilogopedyczna.pl/2021/06/niekapek-i-butelka-z-dziobkiem-to-nie-sposob-na-upaly-nie-daj-sie-wprowadzic-w-blad-przez-producentow/
https://panilogopedyczna.pl/2021/06/niekapek-i-butelka-z-dziobkiem-to-nie-sposob-na-upaly-nie-daj-sie-wprowadzic-w-blad-przez-producentow/
https://panilogopedyczna.pl/2021/06/niekapek-i-butelka-z-dziobkiem-to-nie-sposob-na-upaly-nie-daj-sie-wprowadzic-w-blad-przez-producentow/
https://panilogopedyczna.pl/2021/06/niekapek-i-butelka-z-dziobkiem-to-nie-sposob-na-upaly-nie-daj-sie-wprowadzic-w-blad-przez-producentow/


22 8 (368) wrzesień 2021

Miesiąc wrzesień jest chyba najbar-
dziej emocjonującym miesiącem w całym 
roku szkolnym Ośrodka Rewalidacyjno-
Wychowawczego w Szklanej. Rozpoczęcie 
nowego roku szkolnego, nowi wychowan-
kowie, wycieczki. Oj, dużo się działo… 
emocji było co niemiara.

W miesiącu tym odbyły się także 
warsztaty kulinarne, które rozpoczęliśmy już 
w czerwcu. Warsztaty odbyły się w „Klubie 
Małego Smakosza” w Sierakowicach i udało 
się nam je zrealizować dzięki współfinan-
sowaniu ze środków otrzymanych z Gminy 
Sierakowice. 

W projekcie wzięli udział nie tylko 
wychowankowie ORW w Szklanej, ale i ucz-
niowie ze Szkoły Podstawowej nr 2 w Sierakowicach. 
Dzieci pod czujnym okiem p. Magdaleny Lejk utrwalały 
wcześniej poznane najważniejsze nawyki żywieniowe, 
pogłębiły wiedzę, jak można jeść smacznie, ale i bardzo 
zdrowo. Dużą radość sprawiło im samodzielne przygoto-
wanie potraw, deserów, sałatek, ale także możliwość samo-

dzielnej obsługi urządzeń kuchennych. O tym, co tam się 
działo świadczyła sałatka na fartuchach, mąka na twarzy 
czy truskawki na policzkach. Oj, działo się. Było wesoło. 
Już nie możemy doczekać się kolejnych zajęć.

„Zdrowo Jemy – PięknieJemy!” 
Warsztaty kulinarne w Ośrodku Rewalidacyjno-Wychowawczym w Szklanej.

Opracowała: Wioleta Deik 
Foto: nadesłane
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Niezmiernie miło jest 
nam poinformować, że do grona 
przedszkolaków w przedszkolu 
nr 2 Zielony Wiatraczek w Siera-
kowicach dołączyło ponad 60 
wychowanków. Zgodnie z tra-
dycją przedszkola wręczone zos-
tały dyplomy, a pani dyrektor Lu-
cyna Fularczyk dokonała paso-
wania kredką, życząc powo-
dzenia na nowym etapie edu-

kacji. Wszystkie dzieci miały 
również tego dnia przyjemność 
uczestnictwa w Dniu Przed-
szkolaka. Święto przebiegło 
bardzo wesoło, tanecznie. Towa-
rzyszył mu zdrowy poczęstunek. 
Raz jeszcze życzymy wszystkim 
przedszkolakom samych rados-
nych chwil, powodzenia i mnós-
twa przygód.

Tekst i foto: nadesłane

Pasowanie na przedszkolaka w Zielonym Wiatraczku

Dyrekcja, grono pedagogiczne oraz wychowawca klasy VII Szkoły Podstawowej w Puzdrowie pragnie 
serdecznie podziękować państwu Alicji i Edmundowi Kotłowskim oraz Panu Wojciechowi Trepczykowi za 
nieocenioną pomoc przy renowacji klas szkolnych. 
Jesteśmy bardzo wdzięczni i jest nam niezmiernie miło, że zechcieli Państwo podjąć działania na rzecz naszej 
szkoły, a co za tym idzie - dla dobra całej lokalnej społeczności. Dziękujemy. 
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Warsztaty kulinarne w Ośrodku Rewalidacyjno-Wychowawczym w Szklanej.

Opracowała: Wioleta Deik 
Foto: nadesłane
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W sobotę 4 września 2021 roku odbyło się kolejne 
Narodowe Czytanie. Lekturą jubileuszowej 10. edycji wy-
darzenia była książka Gabrieli Zapolskiej „Moralność pani 
Dulskiej”. Akcja organizowana jest przez Prezydenta RP od 
2012 roku. Została zainicjowana wspólną lekturą Pana 
Tadeusza Adama Mickiewicza. Lekturą Narodowego Czy-
tania 2020 była Balladyna Juliusza Słowackiego. Dzieło to 
zostało przeczytane w ponad 3200 miejscach  w Polsce i za 
granicą.

Nasza szkoła uczestniczyła w akcji Narodowego 
Czytania w dniu 6.09.2021 r. Nauczyciele prowadzący zaję-
cia czytali wybrane fragmenty książki Gabrieli Zapolskiej 
„Moralność pani Dulskiej”. Uczniowie mogli otrzymać od-
cisk okolicznościowej pieczęci dotyczącej Narodowego 
Czytania w roku 2021. Narodowe Czytanie jest akcją inicjo-
waną co roku przez bibliotekarzy szkolnych.

Narodowe Czytanie w Szkole Podstawowej w Gowidlinie

Nauczyciele bibliotekarze
Foto: nadesłane

W ramach przestrzennego zagospodarowania 
terenu Szkoły Podstawowej nr 1 im. Floriana Ceynowy
w Sierakowicach została obsadzona roślinami rabata. Zo-
baczyć można na niej między innymi: magnolię, hortensje 
zwane białymi niedźwiedziami, jeżówki, budleje, lawendy
i sedum.

Rośliny te zostały zakupione ze środków pozys-
kanych częściowo z majowej akcji zbiórki elektrośmieci 
przeprowadzonej w szkole oraz od sponsora firmy Elwoz 
Eco Sp. z o.o. z Sierakowic. Projekt rabaty w ramach 
wolontariatu wykonała pani Magdalena Cirocka z firmy 
Dekor – Mag z Sierakowic, natomiast rośliny dostarczyli 
państwo Teresa i Roman Kotłowscy z kwiaciarni Aspi
z Sierakowic. Dzięki ogromnemu zaangażowaniu pracow-
ników szkoły: pani Beaty, pana Józefa, pana Witka i pani 
Renaty oraz pomocy uczniów z klasy VII c rośliny zostały 
posadzone. 

Wszystkim, którzy pomagali w realizacji projektu 
serdecznie dziękujemy!

Grażyna Brzeska
Foto: nadesłane

„Gramy w zielone” – akcje ekologiczne czas zacząć!

Społeczność Szkoły Podstawowej nr 1 im. Floriana Ceynowy w Sierakowicach składa podziękowania za 
możliwość realizacji projektu „Gramy w zielone” – akcje ekologiczne czas zacząć! dla:
ź Magdaleny Cirockiej – Dekor – Mag Sierakowice
ź T eresy i Romana Kotłowskich – kwiaciarnia Aspi Sierakowice
ź F irmy Elwoz Eco Sp. z o.o. 
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taras widokowy, znajdujący się na trzydziestym piętrze,
z którego rozpościera się przepiękny widok na stolicę, 
widok zapierający dech w piersiach.

 Drugi dzień pobytu rozpoczęliśmy od ponownego 
spotkania z przewodnikiem, który 
zaprosił nas na spacer Krakowskim 
Przedmieściem, gdzie mijaliśmy wiele 
ciekawych obiektów: m.in. Pomnik 
Mikołaja Kopernika, Adama Mickie-
wicza, Pałac Prezydencki. Odwie-
dziliśmy kościół pw. Świętego Krzyża, 
w którym, w specjalnej wnęce na 
pierwszym filarze, znajduje się „Serce 
Chopina”. Spacerując po Warsza-
wie doszliśmy na Plac Piłsudskiego, by 
tam odwiedzić Grób Nieznanego 
Żołnierza i podziwiać dopracowany
w szczegółach ceremoniał zmiany 
warty. 

 Potem, zgodnie z naszym pla-
nem, przyszedł czas, by udać się w kie-
runku Starego Miasta. Przewodnik po-
kazywał i opowiadał nam o najważ-
niejszych miejscach i pomnikach. Wi-
dzieliśmy Kolumnę Zygmunta, Pomnik 
Syrenki, Pomnik Małego Powstańca
i wiele innych. W mniejszych grupach 
zwiedzaliśmy Zamek Królewski. Oprowadzający nas po 
nim przewodnicy przybliżyli historię królów, którzy tam 
mieszkali, opowiadali jak wyglądało życie na zamku, do 
czego służyły konkretne pokoje i przedmioty. 

 Na zakończenie odwiedziliśmy 
kwaterę Brzozowych Krzyży na Cmen-
tarzu Wojskowym na Powązkach, gdzie 
spoczęli bohaterowie książki „Kamienie 
na Szaniec”: Rudy, Alek i Zośka, a także 
autor książki – Aleksander Kamiński 
oraz dowódca Szarych Szeregów – Sta-
nisław Broniewski ps. Orsza. Na Powąz-
kach również pochowani są wybitni 
polscy poeci (m.in. Julian Tuwim i Jan 
Brzechwa) oraz aktorzy i sportowcy, 
którym również złożyliśmy hołd.

Uważamy, że dwudniowa wy-
cieczka do stolicy była bardzo udana. 
Zobaczyliśmy wiele interesujących 
miejsc. Panowała miła atmosfera. Zrobi-
liśmy sporo pamiątkowych zdjęć. 
Wszyscy uczniowie byli pod wrażeniem 
piękna naszej stolicy oraz liczby atrakcji, 
jakie można tu zaliczyć.

Mamy nadzieję, iż ponownie 
odwiedzimy to wspaniałe miasto i tym 
razem uda nam się także zobaczyć 

niedostępne na ten moment obiekty.
 Serdeczne podziękowania kierujemy w stronę 

Pana Wójta Tadeusza Kobieli, który finansowo wsparł 

nasz wyjazd. Dziękujemy również Dyrekcji Szkoły 
Podstawowej w Mojuszu oraz Radzie Rodziców za 
dofinansowanie wycieczki.

Tekst i foto: Weronika Sikora i Lucyna Łagoda
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Mieliśmy okazję pokłonić się Nieznanym Żołnierzom, dzięki którym żyjemy w wolnym kraju

Nie mieliśmy pojęcia, że o wolność kraju walczyły także dzieci

 W dniach 9-10 września 2021 r. odbyła się plano-
wana od dawna wycieczka uczniów Szkoły Podstawowej
w Mojuszu do Warszawy. W wyjeździe uczestniczyli ucz-

niowie klas III-VIII wraz z opiekunami. Uczestnicy 
wycieczki zwiedzili najciekawsze miejsca stolicy, przyku-
wające uwagę turystów z całego świata.

 Zwiedzanie Warszawy rozpo-
częliśmy od spaceru po Łazienkach 
Królewskich. Oprowadzał wspaniały 
przewodnik, Pan Marcin, który obra-
zowo przedstawił historię letniej rezy-
dencji króla Stanisława Augusta Ponia-
towskiego, pałacu na wyspie oraz Starej 
Oranżerii. Uczniom bardzo spodobała 
się fontanna, pomnik Fryderyka Cho-
pina oraz ławeczka wygrywająca mu-
zykę Chopina. Postać wirtuoza forte-
pianu nie raz przewijała się w trakcie 
naszego wyjazdu. Dzięki temu twór-
czość i życiorys wybitnego kompo-
zytora jest już doskonale znana naszym 
uczniom. 

 Nie mniejszą atrakcją była wi-
zyta w Centrum Naukowym Kopernik, 
gdzie każdy mógł wcielić się w badacza 
i odkrywcę, przeprowadzając samo-

dzielnie doświadczenia. Uczniowie świetnie się bawili, 
zgłębiając tajemnice natury. Jest to interaktywne centrum 
nauki, którego misją jest rozbudzanie ciekawości 

poznawania świata i uczenia się. Mie-
liśmy okazję dokonać wielu doświad-
czeń naukowych, zobaczyć mecha-
nizmy funkcjonowania ludzkiego orga-
nizmu i innych urządzeń, a także przy-
bliżyć sobie tajniki funkcjonowania 
wszechświata.

Niezwykle ciekawym miejscem 
dla uczestników wycieczki był Stadion 
PGE Narodowy, który zwiedzaliśmy, 
idąc trasą „Piłkarskie Emocje”. Zoba-
czyliśmy na własne oczy strefę zawod-
ników, szatnie, a nawet pomieszczenia 
odnowy biologicznej. Pobyt na stadionie 
na nowo obudził w nas emocje związane 
z meczem Polska – Anglia, który nasi 
piłkarze grali dzień wcześniej. Dodat-
kową atrakcją dla naszej grupy był odby-
wający się w trakcie zwiedzania mecz 
emerytowanych polskich piłkarzy. Jest 
wśród nas wielu kibiców piłki nożnej
i wizyta na tym stadionie była spełnie-
niem marzeń. Gdy weszliśmy na trybu-
ny i wspięliśmy się na ich szczyt, z góry 
podziwialiśmy ogrom obiektu. Napraw-
dę, robi wrażenie!

 Na zakończenie pierwszego dnia udaliśmy się 
metrem do Pałacu Kultury i Nauki. Wjechaliśmy windą na 

Wycieczka mojuszewskich uczniów do stolicy

Grupa wznosi okrzyki kibiców przed stadionem Narodowym

Książę Józef Poniatowski też zgromadził nas u swych stóp
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Wycieczka mojuszewskich uczniów do stolicy

Grupa wznosi okrzyki kibiców przed stadionem Narodowym

Książę Józef Poniatowski też zgromadził nas u swych stóp
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4 czerwca 2021 r., mimo przeciwności związanych 
z obecną sytuacją na świecie, przy dużym  zaangażowaniu 
dyrektora, nauczycieli oraz rodziców, 20 uczniów (8 ucz-
niów w zawodzie technik ekonomista, 8 uczniów w za-
wodzie technik żywienia i usług gastronomicznych, 4 
uczniów w zawodzie technik agrobiznesu) wraz z nauczy-
cielami wyruszyło w drogę do Malagi, aby zrealizować staż 
zagraniczny w ramach programu PO WER „Ponad-
narodowa mobilność uczniów i absolwentów oraz kadry 
kształcenia zawodowego” we współpracy z partnerem pro-
jektu – Tribeka Training Lab. 

Pierwszego dnia poznaliśmy Malagę, miasto poło-
żone w malowniczej Andaluzji na wybrzeżu Costa del Sol. 
W niedzielę udaliśmy się do Katedry w Maladze na mszę 
świętą, a później uczestniczyliśmy w niej w każdą niedzielę 
naszego pobytu. 

W pierwszym tygodniu mieliśmy spotkania z pra-
codawcami, poznaliśmy wymagania, następnie rozpoczę-
liśmy staż zagraniczny. Wielu z nas w swoich miejscach 
praktyk nawiązało kontakt z uczniami z innych krajów, tj. 
Portugalii czy Bułgarii. Pozwoliło to nam wymienić się 

swoim doświadczeniem i odczuciami, mogliśmy zobaczyć 
jak wygląda to z ich perspektywy i poznać inną kulturę od 
hiszpańskiej. Byliśmy lekko poddenerwowani nową 
sytuacją, lecz stres okazał się całkowicie niepotrzebny. Każ-
dy z nas bardzo szybko odnalazł się w nowym otoczeniu. 
Ludzie w Hiszpanii okazali się bardzo mili i wyrozumiali, 

dzięki ich wskazówkom i radom nasz staż stawał się 
przyjemniejszy i bardziej efektywny, języki obce, o które 
się martwiliśmy, nie sprawiały nam żadnych problemów
i w każdej sytuacji potrafiliśmy się porozumieć. W sobotę 
udaliśmy się do miasta Ronda wraz z panią przewodnik, 
która podczas drogi przedstawiła nam wszystkie cieka-
wostki o Maladze, jak i całej Hiszpanii. Samo miasto Ronda 
składa się z dwóch dzielnic, po obu stronach wąwozu rzeki 
Guadalevin. Rondę warto jest zobaczyć ze względu na jej 
niepowtarzalną malowniczość oraz interesujące zabytki. To 
niewielkie miasteczko jest jednym z najstarszych w całej 
Hiszpanii. Bezpośrednio w nim oraz jego okolicach znaleźć 
można ślady wielu cywilizacji: od prehistorycznych, przez 
starożytne i średniowieczne (Maurowie), aż po zabytki 
związane ze współczesną, chrześcijańską kulturą kraju. 

Staż zagraniczny uczniów ZSP w słonecznej Maladze w ramach projektu
pt. „Europa dla zawodowców – Zawodowcy dla Europy”Na 22 września (czyli na pierwszy dzień jesieni)

w Szkole Podstawowej w Mojuszu został zaplanowany 
Festyn Rodzinny, który z racji pandemicznych obwarowań 
został tym razem zadedykowany tylko dzieciom i uczniom. 
Zwykle odbywały się w czerwcu festyny dla całych rodzin. 
Z tej cieszącej się wielkim zainteresowaniem formuły 
trzeba było jednak już po raz drugi zrezygnować. Powitanie 
pierwszego dnia jesieni zostało więc połączone z Dniem 
Ziemniaka. Mimo zmiennej w ostatnim czasie aury udało 
się zrealizować wszystkie punkty założonego programu; 

pogoda, choć chłodna, sprzyjała, a atmosfera wspólnej za-
bawy dodatkowo rozgrzewała. Czas spędzony z rówieś-
nikami na świeżym powietrzu i w akcji (przy wielu ani-
macjach i konkursach) przyniósł uczniom sporo radości. 

Od rana trwała krzątanina wokół przygotowania 
wszystkiego, by mogły się ziścić plany. Dzieci miały okazję 
skorzystać z licznych atrakcji. Do ich dyspozycji były dmu-
chańce,  które cieszyły się dużym zainteresowaniem. Czas 
umilali również animatorzy. Przygotowali oni konkursy 
oraz zabawy, zarówno dla młodszych, jak i dla starszych 
uczniów. Były słodkie nagrody i poczęstunki, grillowane 
kiełbaski i smaczne wypieki, ale przede wszystkim nie 
mogło zabraknąć pulek (czyli ziemniaków w mundurkach). 
Jak na Święto Ziemniaka przystało, każdy uczestnik zjadł 
przynajmniej jedną pulkę z solą, niektórzy częstowali się 
nimi wielokrotnie. Zabawa trwała do późnych godzin 
popołudniowych, niektóre z młodszych dzieci nie chciały 
opuszczać szkolnych przestrzeni i negocjowały z rodzicami 
przedłużenie pobytu.

Wszystko nie miałoby miejsca, gdyby nie pomoc 
wspaniałych sponsorów, rozumiejących potrzeby milu-
sińskich. Szczególne podziękowania kierujemy zatem na 
ręce sponsora strategicznego – Wójta Tadeusza Kobieli – za 
wsparcie finansowe projektu „Zdrowo, na sportowo – to 
mój styl”. Wśród darczyńców byli także: firma Unilever 

Polska S.A. z Banina, Gminna Spółdzielnia „Samopomoc 
Chłopska” z Sierakowic, firma Lis sp. z o.o. sp. k z Sierako-
wic oraz Wanda i Bogdan Piochowie z Mojusza. Dzięki ich 
ofiarności organizatorzy mogli zadbać o zaplecze gastrono-
miczne w postaci lodów, bułek, kiełbasek z grilla i gorących 
pulek.

Tekst i foto koordynatorki projektu: Ilona Formella, 
Weronika Sikora

Przywitaliśmy jesień w Mojuszu

Było nam bardzo miło gościć Pana Liska z firmy Lis sp. z o.o. sp. k.

Dmuchńce cieszyły się dużym zainteresowaniem

Festyn sprawił uczniom wiele radości
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Każdego dnia staraliśmy się odwiedzać nowe 
miejsca: spacerowaliśmy Playa De La Malagueta, 
wchodziliśmy kilka razy na górę Alcazaba, gdzie o wscho-
dzie słońca można było podziwiać przepiękny widok. 
Odwiedziliśmy kilka muzeów, m.in. Museo de Málaga czy 
Museo Picasso, Roman Theatre, zamek Castillo de Gibral-
faro, katedra La Manquita – mogliśmy tam zobaczyć sztukę 
współczesną, jak i tę z XVII i XVIII wieku. W ostatni 
weekend przed wyjazdem pojechaliśmy do Nerji, gdzie 
zobaczyliśmy piękny śródziemnomorski krajobraz oraz 
idealnie wkomponowane w niego budynki. Następnego 
dnia udaliśmy się do Ogrodu Botanicznego – Jardin 
Botánico w Maladze. Jest on jednym z nielicznych ogrodów 
w Europie, gdzie możemy znaleźć rośliny subtropikalne. 
Przez cały czas pobytu towarzyszyła nam piękna słoneczna 
pogoda, co z pewnością wpływało na nasze świetne 
samopoczucie. 

Po miesiącu przebytych przygód pożegnaliśmy się 
z naszymi ulubionymi miejscami, pracodawcami oraz 
poznanymi tutaj ludźmi. Myślę, że każdy z nas na długo 
zapamięta  wyjazd i mile będzie go wspominać, a zdobyte 
doświadczenie zawodowe okaże się przydatne w dalszym 
rozwoju zawodowym. Staż zagraniczny pozwolił nam 
zapoznać się z kulturą kraju, przełamać barierę językową,
a przede wszystkim nabyć kompetencje, uzyskać 
certyfikaty, referencje od pracodawcy, co jest pożądane na 
europejskim rynku pracy. Ponadto wprowadził nas w do-

rosłe życie, staliśmy się z pewnością bardziej zorganizo-
wani i samodzielni. Na długo w naszej pamięci pozostaną 
wspaniałe plaże, kultura flamenco, uwielbienie dla piłki 
nożnej i długie, słoneczne dni.  

Kuchnia hiszpańska połączona z różnorodnością 
barw, aromatów i śródziemnomorskich smaków jest 
wystarczającym powodem, by ponownie się wybrać do 
nowoczesnej, a zarazem malowniczej Malagi.

Uczennice klasy II Technikum w zawodzie technik 
ekonomista 

Kinga Pobrudzka
Amelia Syldatk

Foto: nadesłane
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W czwartkowe popołudnie 9 września na 
sierakowickim Orliku było jak zawsze gwarno, za-
bawowo i bardzo rodzinnie, a to za sprawą Dnia 
Sportu na Orliku – wydarzenia, którego operato-
rem krajowym była Fundacja Orły Sportu z Pucka.

Dzień Sportu na Orliku to wydarzenie 
skierowane do lokalnej społeczności, które odby-
wa się na stu wybranych Orlikach w całym kraju. 
Sierakowicki Orlik tętnił życiem już od rana. 
Trwały tam zajęcia szkolne, treningi oraz zawody, 
a po południu nastąpiła kulminacja wydarzenia. Od 
godziny 16:30 trwała zbiórka uczestników, po 
czym o 17:00 koordynator do spraw sportu w gminie Siera-
kowice i zarazem Lokalny Animator na sierakowickim 
Orliku przywitał wszystkich.

Po przywitaniu nastąpiła rozgrzewka – najpierw ta-
bata, następnie kilkuminutowy fitness. Rozgrzani uczest-
nicy mogli przystąpić do gier i zabaw przygotowanych 
specjalnie na tę okazję. Dla najmłodszych czekały dmu-
chańce, dla nieco starszych gry i zabawy zwinnościowe 
(tory przeszkód, drabinki koordynacyjne, tor wodny, 
molkky, badminton, koszykówka, unihokej i inne)

Nie obyło się bez poczęstunku. Po spaleniu kalorii 
można było je uzupełnić przy stanowiskach gastrono-

micznych, a tam czekała zdrowa żywność oraz gofry, 
pączki, zupa i wiele innych smakołyków.

Zabawa trwała do późnych godzin wieczornych,
a uczestników z każdą minutą przybywało i założone 100 
osób z dużym zapasem przekroczono.

Podziękować należy całej ekipie, która czuwała 
nad przebiegiem wydarzenia oraz Pani Elżbiecie Petta za 
przygotowanie stoisk gastronomicznych i fachową obsługę. 
Fundacji Orły Sportu z Pucka należą się ogromne podzięko-
wania za zaufanie, jakim obdarza nasz Orlik i za gadżety dla 
uczestników.

Marian Wnuk-Lipiński
Foto: nadesłane

Dzień Sportu na Orliku w Sierakowicach

Zespół Szkół Ponadgimnazjalnych zakończył realizację 
projektu pt. „Europa dla Zawodowców - Zawodowcy dla Europy”. 
Projekt został zatwierdzony do realizacji ze środków Europejskiego 
Funduszu Społecznego, Program Operacyjny Wiedza Edukacja 
Rozwój (PO WER) w ramach projektu „Ponadnarodowa mobilność 
uczniów i absolwentów oraz kadry kształcenia zawodowego”. 
Całkowity budżet projektu wyniósł 109 192 €.

Uczniowie kształcący się w zawodzie technik agrobiznesu, 
technik ekonomista, technik żywienia i usług gastronomicznych 
zrealizowali staż zagraniczny w pięknej, malowniczej, a zarazem 
nowoczesnej Maladze w marcu 2019 r. i na przełomie czerwca / lipca 
2021 r. Staż zagraniczny realizowało łącznie 40 uczniów w ciągu 
czterech tygodni w powyższych zawodach.

Partnerem projektu była Tribeka Training Lab S.L.U., która 
jest hiszpańską agencją szkoleniową w Maladze (Andaluzja) i zajmuje 
się promocją, organizacją, zarządzaniem stażami zagranicznymi oraz 
programami edukacyjnymi dla uczniów, kadry nauczycielskiej, 
młodych pracowników oraz organizacji z całej Europy. Tribeka jest 
częścią „ETN Network”, której firmy znajdują się we Włoszech, 
Hiszpanii , Bułgarii , Niemczech , Wielkiej Brytanii oraz w Irlandii. 

Uczestnicy stażu zagranicznego zdobyli kwalifikacje 
zawodowe, nabyli szereg kompetencji zawodowych, językowych, 
personalnych, społecznych. Uzyskali dokumenty potwierdzające 
doświadczenie zawodowe zdobyte w kraju europejskim, czyli:
- dokument Europss-Mobilność,
- certyfikat potwierdzający uczestnictwo w stażu zagranicznym,
- referencje od pracodawcy.

Realizacja projektu pozwoliła wykształcić pewnego swojej 
wiedzy i umiejętności ucznia – Europejczyka, konkurencyjnego na 

rynku pracy, który potrafi profesjonalnie wyprodukować, sporządzić, 
podać, skalkulować i przedstawić nabytą w toku stażu wiedzę
i umiejętności. Przyczyniła się do bardziej otwartego, szerszego 
spojrzenia na świat, kształtowania postaw tolerancji wobec różnic 
rasowych, etnicznych i religijnych, zwalczania stereotypów i uprzedzeń 
rasowych, kulturowych i religijnych. Działania podjęte przy realizacji 
projektu pozwoliły na poznanie aspektów pracy zawodowej
w odmiennych warunkach kulturowych i językowych oraz zasad pracy 
w zespole różnym kulturowo i językowo.

Działania projektowe, współpraca międzynarodowa 
umożliwiła kontynuację dobrych praktyk jako szkoły zawodowej 
najwyższej jakości, która została wypracowana tylko dzięki projektom 
mobilności. Podczas upowszechniania projektów mobilności w 2016 
roku w warsztatach uczestniczyła grupa licząca 70 dzieci w wieku 
przedszkolnym, w 2017 r. grupa licząca 100 dzieci w wieku 
przedszkolnym i szkolnym, w 2019 r. grupa licząca 120 dzieci w wieku 
przedszkolnym i szkolnym, w 2020 r. grupa licząca 120 dzieci w wieku 
szkolnym. Od 2020 r. warsztaty miały charakter spotkań wirtualnych ze 
względu na zdalne nauczanie i nadal cieszyły się dużym 
zainteresowaniem. Działania te pozwoliły na dzielenie się wiedzą 
zdobytą podczas realizacji stażu zagranicznego oraz pokazały spore 
zainteresowanie projektami mobilności wśród społeczności szkolnej. 
Dyrekcja i grono pedagogiczne przystąpiło do aplikowania o następne 
projekty. Dzięki temu uczniowie będą mieli możliwość realizacji stażu 
zagranicznego na przełamie marca / kwietnia oraz w lipcu 2022 r.
w Irlandii, a szkoła utrzyma wysoką jakość kształcenia branżowego.

Agnieszka Kazimierczak

Drogi Czytelniku, 
jeśli masz wątpliwości, poszukujesz odpowiedzi na 
nurtujące pytania na temat spożywania alkoholu czy 
używania narkotyków przez Twoich bliskich, zachę-
camy do korzystania z porad i konsultacji w Punkcie 
Informacyjno-Konsultacyjnym ds. Uzależnień
w Sierakowicach. 

Pracownik punktu prowadzi działalność in-
formacyjną i edukacyjną w zakresie profilaktyki i roz-
wiązywania problemów uzależnień od alkoholu, narko-
tyków i przemocy w rodzinie, udostępnia materiały
i specjalistyczną literaturę z zakresu uzależnień. Po-
nadto prowadzi konsultacje oraz rozmowy terapeu-
tyczne w obszarze uzależnień i przemocy domowej.

Punkt Informacyjno-Konsultacyjny ds. Uzależ-
nień
ul. Ks. B. Łosińskiego 1
83-340 Sierakowice
tel. 609 180 881

Godziny przyjęć (po uprzednim kontakcie telefo-
nicznym):
Poniedziałek : 10.00-15.00
Czwartek : 10.00-15.00
Piątek  : 10.00-15.00  

Nieodpłatne porady prawne w 2021 r.
Od dnia 1 lipca 2021 r. wznawia się bezpośrednią obsługę klientów 
we wszystkich punktach nieodpłatnej pomocy prawnej i nieodpłat-
nego poradnictwa obywatelskiego na terenie powiatu kartuskiego. 
Sposób umawiania i zapisy na porady nie ulegają zmianie. Ze 
względów bezpieczeństwa prosimy o stosowanie się do wytycznych 
Głównego Inspektora Sanitarnego, w szczególności m.in. o zakła-
danie maseczek i dezynfekowanie rąk przy wejściu do punktu,
a podczas porady zachowywanie odpowiedniego dystansu.

W celu umówienia terminu udzielenia porady, świadczenia porad-
nictwa obywatelskiego lub mediacji prosimy o kontakt pod nr tel. 
536 006 810 w godzinach pracy urzędu (poniedziałki, środy, 
czwartki 7.30-15.30, wtorki 7.30-16.00, piątki 7.30-15.00) lub 
poprzez stronę internetową
https://np.ms.gov.pl/pomorskie/kartuski.

Punkt nieodpłatnej pomocy prawnej w Sierakowicach znajduje się 
w budynku dworca kolejowego przy ul. Piwnej 23, na pierwszym 
piętrze (dla osób mających trudności w poruszaniu się dostępna 
jest winda), tel. 609 180 637.
Godziny otwarcia: 
ź poniedziałek, środa, piątek w godz. 8.00-12.00
ź w torek, czwartek w godz. 13.00-17.00.

Pomocy prawnej w punkcie udziela adwokat.

https://np.ms.gov.pl/pomorskie/kartuski
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Każdego dnia staraliśmy się odwiedzać nowe 
miejsca: spacerowaliśmy Playa De La Malagueta, 
wchodziliśmy kilka razy na górę Alcazaba, gdzie o wscho-
dzie słońca można było podziwiać przepiękny widok. 
Odwiedziliśmy kilka muzeów, m.in. Museo de Málaga czy 
Museo Picasso, Roman Theatre, zamek Castillo de Gibral-
faro, katedra La Manquita – mogliśmy tam zobaczyć sztukę 
współczesną, jak i tę z XVII i XVIII wieku. W ostatni 
weekend przed wyjazdem pojechaliśmy do Nerji, gdzie 
zobaczyliśmy piękny śródziemnomorski krajobraz oraz 
idealnie wkomponowane w niego budynki. Następnego 
dnia udaliśmy się do Ogrodu Botanicznego – Jardin 
Botánico w Maladze. Jest on jednym z nielicznych ogrodów 
w Europie, gdzie możemy znaleźć rośliny subtropikalne. 
Przez cały czas pobytu towarzyszyła nam piękna słoneczna 
pogoda, co z pewnością wpływało na nasze świetne 
samopoczucie. 

Po miesiącu przebytych przygód pożegnaliśmy się 
z naszymi ulubionymi miejscami, pracodawcami oraz 
poznanymi tutaj ludźmi. Myślę, że każdy z nas na długo 
zapamięta  wyjazd i mile będzie go wspominać, a zdobyte 
doświadczenie zawodowe okaże się przydatne w dalszym 
rozwoju zawodowym. Staż zagraniczny pozwolił nam 
zapoznać się z kulturą kraju, przełamać barierę językową,
a przede wszystkim nabyć kompetencje, uzyskać 
certyfikaty, referencje od pracodawcy, co jest pożądane na 
europejskim rynku pracy. Ponadto wprowadził nas w do-

rosłe życie, staliśmy się z pewnością bardziej zorganizo-
wani i samodzielni. Na długo w naszej pamięci pozostaną 
wspaniałe plaże, kultura flamenco, uwielbienie dla piłki 
nożnej i długie, słoneczne dni.  

Kuchnia hiszpańska połączona z różnorodnością 
barw, aromatów i śródziemnomorskich smaków jest 
wystarczającym powodem, by ponownie się wybrać do 
nowoczesnej, a zarazem malowniczej Malagi.

Uczennice klasy II Technikum w zawodzie technik 
ekonomista 

Kinga Pobrudzka
Amelia Syldatk

Foto: nadesłane
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W czwartkowe popołudnie 9 września na 
sierakowickim Orliku było jak zawsze gwarno, za-
bawowo i bardzo rodzinnie, a to za sprawą Dnia 
Sportu na Orliku – wydarzenia, którego operato-
rem krajowym była Fundacja Orły Sportu z Pucka.

Dzień Sportu na Orliku to wydarzenie 
skierowane do lokalnej społeczności, które odby-
wa się na stu wybranych Orlikach w całym kraju. 
Sierakowicki Orlik tętnił życiem już od rana. 
Trwały tam zajęcia szkolne, treningi oraz zawody, 
a po południu nastąpiła kulminacja wydarzenia. Od 
godziny 16:30 trwała zbiórka uczestników, po 
czym o 17:00 koordynator do spraw sportu w gminie Siera-
kowice i zarazem Lokalny Animator na sierakowickim 
Orliku przywitał wszystkich.

Po przywitaniu nastąpiła rozgrzewka – najpierw ta-
bata, następnie kilkuminutowy fitness. Rozgrzani uczest-
nicy mogli przystąpić do gier i zabaw przygotowanych 
specjalnie na tę okazję. Dla najmłodszych czekały dmu-
chańce, dla nieco starszych gry i zabawy zwinnościowe 
(tory przeszkód, drabinki koordynacyjne, tor wodny, 
molkky, badminton, koszykówka, unihokej i inne)

Nie obyło się bez poczęstunku. Po spaleniu kalorii 
można było je uzupełnić przy stanowiskach gastrono-

micznych, a tam czekała zdrowa żywność oraz gofry, 
pączki, zupa i wiele innych smakołyków.

Zabawa trwała do późnych godzin wieczornych,
a uczestników z każdą minutą przybywało i założone 100 
osób z dużym zapasem przekroczono.

Podziękować należy całej ekipie, która czuwała 
nad przebiegiem wydarzenia oraz Pani Elżbiecie Petta za 
przygotowanie stoisk gastronomicznych i fachową obsługę. 
Fundacji Orły Sportu z Pucka należą się ogromne podzięko-
wania za zaufanie, jakim obdarza nasz Orlik i za gadżety dla 
uczestników.

Marian Wnuk-Lipiński
Foto: nadesłane

Dzień Sportu na Orliku w Sierakowicach

Zespół Szkół Ponadgimnazjalnych zakończył realizację 
projektu pt. „Europa dla Zawodowców - Zawodowcy dla Europy”. 
Projekt został zatwierdzony do realizacji ze środków Europejskiego 
Funduszu Społecznego, Program Operacyjny Wiedza Edukacja 
Rozwój (PO WER) w ramach projektu „Ponadnarodowa mobilność 
uczniów i absolwentów oraz kadry kształcenia zawodowego”. 
Całkowity budżet projektu wyniósł 109 192 €.

Uczniowie kształcący się w zawodzie technik agrobiznesu, 
technik ekonomista, technik żywienia i usług gastronomicznych 
zrealizowali staż zagraniczny w pięknej, malowniczej, a zarazem 
nowoczesnej Maladze w marcu 2019 r. i na przełomie czerwca / lipca 
2021 r. Staż zagraniczny realizowało łącznie 40 uczniów w ciągu 
czterech tygodni w powyższych zawodach.

Partnerem projektu była Tribeka Training Lab S.L.U., która 
jest hiszpańską agencją szkoleniową w Maladze (Andaluzja) i zajmuje 
się promocją, organizacją, zarządzaniem stażami zagranicznymi oraz 
programami edukacyjnymi dla uczniów, kadry nauczycielskiej, 
młodych pracowników oraz organizacji z całej Europy. Tribeka jest 
częścią „ETN Network”, której firmy znajdują się we Włoszech, 
Hiszpanii , Bułgarii , Niemczech , Wielkiej Brytanii oraz w Irlandii. 

Uczestnicy stażu zagranicznego zdobyli kwalifikacje 
zawodowe, nabyli szereg kompetencji zawodowych, językowych, 
personalnych, społecznych. Uzyskali dokumenty potwierdzające 
doświadczenie zawodowe zdobyte w kraju europejskim, czyli:
- dokument Europss-Mobilność,
- certyfikat potwierdzający uczestnictwo w stażu zagranicznym,
- referencje od pracodawcy.

Realizacja projektu pozwoliła wykształcić pewnego swojej 
wiedzy i umiejętności ucznia – Europejczyka, konkurencyjnego na 

rynku pracy, który potrafi profesjonalnie wyprodukować, sporządzić, 
podać, skalkulować i przedstawić nabytą w toku stażu wiedzę
i umiejętności. Przyczyniła się do bardziej otwartego, szerszego 
spojrzenia na świat, kształtowania postaw tolerancji wobec różnic 
rasowych, etnicznych i religijnych, zwalczania stereotypów i uprzedzeń 
rasowych, kulturowych i religijnych. Działania podjęte przy realizacji 
projektu pozwoliły na poznanie aspektów pracy zawodowej
w odmiennych warunkach kulturowych i językowych oraz zasad pracy 
w zespole różnym kulturowo i językowo.

Działania projektowe, współpraca międzynarodowa 
umożliwiła kontynuację dobrych praktyk jako szkoły zawodowej 
najwyższej jakości, która została wypracowana tylko dzięki projektom 
mobilności. Podczas upowszechniania projektów mobilności w 2016 
roku w warsztatach uczestniczyła grupa licząca 70 dzieci w wieku 
przedszkolnym, w 2017 r. grupa licząca 100 dzieci w wieku 
przedszkolnym i szkolnym, w 2019 r. grupa licząca 120 dzieci w wieku 
przedszkolnym i szkolnym, w 2020 r. grupa licząca 120 dzieci w wieku 
szkolnym. Od 2020 r. warsztaty miały charakter spotkań wirtualnych ze 
względu na zdalne nauczanie i nadal cieszyły się dużym 
zainteresowaniem. Działania te pozwoliły na dzielenie się wiedzą 
zdobytą podczas realizacji stażu zagranicznego oraz pokazały spore 
zainteresowanie projektami mobilności wśród społeczności szkolnej. 
Dyrekcja i grono pedagogiczne przystąpiło do aplikowania o następne 
projekty. Dzięki temu uczniowie będą mieli możliwość realizacji stażu 
zagranicznego na przełamie marca / kwietnia oraz w lipcu 2022 r.
w Irlandii, a szkoła utrzyma wysoką jakość kształcenia branżowego.

Agnieszka Kazimierczak

Drogi Czytelniku, 
jeśli masz wątpliwości, poszukujesz odpowiedzi na 
nurtujące pytania na temat spożywania alkoholu czy 
używania narkotyków przez Twoich bliskich, zachę-
camy do korzystania z porad i konsultacji w Punkcie 
Informacyjno-Konsultacyjnym ds. Uzależnień
w Sierakowicach. 

Pracownik punktu prowadzi działalność in-
formacyjną i edukacyjną w zakresie profilaktyki i roz-
wiązywania problemów uzależnień od alkoholu, narko-
tyków i przemocy w rodzinie, udostępnia materiały
i specjalistyczną literaturę z zakresu uzależnień. Po-
nadto prowadzi konsultacje oraz rozmowy terapeu-
tyczne w obszarze uzależnień i przemocy domowej.

Punkt Informacyjno-Konsultacyjny ds. Uzależ-
nień
ul. Ks. B. Łosińskiego 1
83-340 Sierakowice
tel. 609 180 881

Godziny przyjęć (po uprzednim kontakcie telefo-
nicznym):
Poniedziałek : 10.00-15.00
Czwartek : 10.00-15.00
Piątek  : 10.00-15.00  

Nieodpłatne porady prawne w 2021 r.
Od dnia 1 lipca 2021 r. wznawia się bezpośrednią obsługę klientów 
we wszystkich punktach nieodpłatnej pomocy prawnej i nieodpłat-
nego poradnictwa obywatelskiego na terenie powiatu kartuskiego. 
Sposób umawiania i zapisy na porady nie ulegają zmianie. Ze 
względów bezpieczeństwa prosimy o stosowanie się do wytycznych 
Głównego Inspektora Sanitarnego, w szczególności m.in. o zakła-
danie maseczek i dezynfekowanie rąk przy wejściu do punktu,
a podczas porady zachowywanie odpowiedniego dystansu.

W celu umówienia terminu udzielenia porady, świadczenia porad-
nictwa obywatelskiego lub mediacji prosimy o kontakt pod nr tel. 
536 006 810 w godzinach pracy urzędu (poniedziałki, środy, 
czwartki 7.30-15.30, wtorki 7.30-16.00, piątki 7.30-15.00) lub 
poprzez stronę internetową
https://np.ms.gov.pl/pomorskie/kartuski.

Punkt nieodpłatnej pomocy prawnej w Sierakowicach znajduje się 
w budynku dworca kolejowego przy ul. Piwnej 23, na pierwszym 
piętrze (dla osób mających trudności w poruszaniu się dostępna 
jest winda), tel. 609 180 637.
Godziny otwarcia: 
ź poniedziałek, środa, piątek w godz. 8.00-12.00
ź w torek, czwartek w godz. 13.00-17.00.

Pomocy prawnej w punkcie udziela adwokat.

https://np.ms.gov.pl/pomorskie/kartuski



